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Varstvo okolji 
nes bolj aktualno kot 
kdajkoli prej. Veliko 
odgovornost imajo 
seveda odgovorni re
ferenti na občinah. 
Ta teden je v našem 
tedniku k vprašanjem 
varstva okolja zavzel 
stališče pliberški m. 
sv. Jože Partl (EL). In
tervju na str. 8/9.

To izdajo NT smo 
poslali vsem gospo
dinjstvom občine Pii-

Smolle ho nrertlaaal Vaclava 
Havela za Nobelovo nagrado

Manjšinskošolski 
zakon protiustaven
Jože in Tatjana Messner sta hotela 

prijaviti svojega otroka k dvojezič
nemu pouku na ljudski šoli na Pe
dagoški akademiji v Celovcu, kar so 
jima odklonili, ker v Celovcu po 
manjšlnskošolskem zakonu ni mož
nosti za dvojezični pouk. Starša sta 
se zoper to odklonitev pritožila pri 
ustavnem sodišču. Sedaj je ustavno 
sodišče sklenilo, da preveri, če so 
določila manjšinskošolskega zako
na, ki preprečujejo dvojezični pouk 
v Celovcu, v skladu z ustavo.

V utemeljitvi sklepa ustavno so
dišče Izvaja, da je dvom o ustavnosti 
teh določil manjšinskošolskega za
kona (gre za § 10 In 11 in za § 1 
deželnega zakona o območju, na ka
terem je možen dvojezični pouk) ute
meljen, ker omejujejo vsem — torej 
tudi tistim v Celovcu — 
šoloobveznim pripadnikom manjšine 
prlstoječo pravico do elementarne
ga pouka v slovenščini na območje, 
na katerem je bil dvojezični pouk v 
šolskem letu 1958 / 59. Zato omeji
tev ustavno sodišče zaenkrat ne vidi 
nobenega stvarnega razloga, ne
stvarni zakoni pa so protiustavni. 
Razen tega ustavno sodišče meni, 
da ta določila manjšinskošolskega 
zakona tudi niso zadosti točna. Po 
teh izvajanjih ustavnega sodišča v 
utemeljitvi sklepa je verjetnost veli
ka, da bo ustavno sodišče v na
slednjih mesecih razveljavilo neka
tera določila manjšinskošolskega 
zakona kot protiustavna. Posledica 
tega bi bila, da morajo tudi v Celovcu 
starši imeti možnost, da prijavijo 
otroka k dvojezičnemu pouku.

Po obisku v Pragi je Karel Smolle rekel, da bo še poleti predla
gal češkega disidenta Vaclava Havela za Nobelovo nagrado za 
mir. „Havel je najvidnejši predstavnik opozicijskega gibanja Char- 
ta 77, nobelova nagrada njemu bi pomenila močno oporo de
mokratičnim strukturam na Češkoslovaškem,“ je Smolle utemeljil 
svoj predlog. S predstavniki zunanjega ministrstva ČSSR se je 
Smolle pogovarjal o problemih okoli nameravanega pristopa Av
strije k ES, o češkoslovaški energetski politiki in o uresničevanju 
človekovih pravic. Ob 90. rojstnem dnevu pa je Smolle čestital 
tudi primasu češkoslovaške Cerkve, kardinalu Tomašeku. (Berite 
tudi intervju na str. 2)

Ob obisku na Češkem je državnozborski poslanec Karel Smolle predal Ludvi
ku Vaculiku, znanemu češkemu pisatelju in soustanovitelju Carte 77 tudi zna
no Mohorjevo knjigo Koroška duša, katere avtor je Erwin Ringel. Vacuiik 
prav dobro pozna slovensko literaturo na Koroškem in ob tej priložnosti 
pozdravlja vse kulturnike ter še prav posebej Mohorjevo založniško hišo.

Vicekancler Riegler

Sosvet bo v 
zakonskem roku

Na pogovoru z zastopniki NSKS 
(Karel Smolle, mag. Marjan Pipp in 
Hubert Mikel) v torek tega tedna je vi
cekancler in predsednik OVP Josef 
Riegler obljubil, da se bo sosvet kon
stituiral v zakonskem roku, to je tekom 
osmih tednov. Riegler bo ustavni 
službi dal ustrezen nalog. V zvezi z 
memorandumom se bo Riegler zavzel 
za to, da dobijo slovenske organizaci
je za leto 1989 predvidena sredstva 
(10 milijonov šilingov) v celoti in ne 
samo sorazmerni delež od ustanovit
ve sosveta naprej. Ker bo do ustano
vitve dvojezične trgovske akademi
je prišlo šele naslednje leto, je na
mestnik zveznega kanclerja zagotovil 
tudi prenamembo v letošnjem 
proračunu že predvidenih 2,5 milijo
nov šilingov za trgovsko akademijo v 
prid dvojezični ljudski šoli v Mohorje
vi. S konstitucijo sosveta za koroške 
Slovence vidi Riegler tudi možnost za 
rešitev odprtih vprašanj v zvezi s so
sveti za Hrvate in Madžare. V nasled
njih tednih bo povabil na razgovor za
stopnike gradiščanskih Hrvatov, gle
de na problem asimilantov okoli Roba- 
kove skupine pa se bo povezal s SPO. 
Smolle, Pipp in Mikel so Rieglerja 
obširno informirali tudi o drugih 
nerešenih vprašanjih avstrijskih na
rodnih skupin, predvsem o vprašanju 
otroških vrtcev. Riegler je dejal, da je 
državni poslanec Neisser za OVP ob
vezan za nadaljne stike z narodnimi 
skupinami.
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Strokovno združenje 
dvojezičnih učiteljev 

izdelalo vse konkretne 
primere nezakonitosti
Izjavo šolskega nadzornika 

Franza VViegeleja, da glede 
nezakonitosti pri novem manj
šinskem šolskem zakonu ni 
nobenih pritožb, je v pogovo
ru z Našim tednikom uvrgel 
ravnatelj žitrajske ljudske šo
le Franc Kukoviča. V brošuri, 
ki bo obsegala nad 100 stra
ni, je Strokovno združenje 
dvojezičnih učiteljev izdelalo 
vse konkretne primere neza
konitosti v ljudskih šolah na 
dvojezičnem ozemlju. „S tem 
bo ovržena trditev VViegeleja, 
kajti resnica je popolnoma 
drugačna," tako Kukoviča. 
Strokovno združenje dvoje
zičnih učiteljev bo s svojim 
stališčem prispevalo pri izde
lovanju manjkajočega dela v 
učnem načrtu glede razdelit
ve pouka slovenščine. To delo 
opravlja mag. Janko Urank. 
Stališče Strokovnega združe
nja pa bo na razpolago po iz
javi Kukoviče verjetno že pri
hodnji teden.
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Tiskovna konferenca SJK in KEL

Za regionalizacijo in ohranitev 
delovnih mest v mlekarnah

Vstop Avstrije v veliko gospo
darsko tržišče je predvsem treba 
odklanjati zaradi nevtralnostno- 
političnega aspekta. Poleg tega 
je bistveno vprašanje, kako bo 
možno zagotoviti kmetom na
daljnjo eksistenco in neodvis
nost od drugih držav.

Zbornični svetnik dipl. inž. 
Štefan Domej se je na tiskovni 
konferenci izrekel za zvišanje 
mlečnih kontingentov na Koro
škem. Zahtevo je utemeljil z dej
stvom, da na Koroškem kmetje 
ne producirajo preveč mleka, 
ampak nasprotno, da je še po
sebno v poletnih mesecih treba

Na tiskovni konferenci SJK in KEL se je državnozborski posla
nec Karel Smolle ponovno izrekel proti vstopu Avstrije v EGS in 
za pospeševanje strukturno slabih regij. Frakcija Skupnosti 
južnokoroških kmetov se je že pred letom kot edina v kmetijski 
zbornici izrekla proti vstopu v EGS. Že zdaj vse kaže, da je 
odločitev SJK pravilna, kajti načrtovano zaprtje treh koroških 
mlekarn je eden izmed prvih sadov zbliževanja Avstrije k EGS. 
V smislu pospeševanja strukturno slabih regij, kot je to še po
sebno velikovški okraj, so se zato zastopniki SJK in KEL izrekli 
za ohranitev delovnih mest v vseh prizadetih mlekarnah.

uvažati mleko iz drugih zveznih 
dežel.

Dipl. inž. Hanzi Miki pa je opo
zoril na negativne posledice kon

centriranja mlekarn, kot so to 
npr. zvišanje transportnih stroš
kov, znižanje življenjske kvalite
te, močnejši promet delojemal

cev, ki si bodo morali poiskati 
službo v centrih itd.

Zastopniki SJK in KEL so zara
di tega zahtevali, da koroška 
deželna vlada preveri vse negativ
ne posledice — in to na vseh 
področjih —, ki bi nastale ob vsto
pu v EGS. Šele po diskusiji na 
najširši bazi, po kateri se bi vsak 
posameznik zavedal, kakšne po
sledice bi imela ta odločitev, naj bi 
politiki storili konkretne korake.

Glede mlekarn pa zahtevajo 
predstavniki SJK in KEL, da se 
ohranijo tamkajšnja delovna me
sta v smislu pospeševanja struk
turno slabih regij.

Češkoslovaška bo pomagala 
manlšinam na Dunaiu

O obisku na ČSSR se je s Karlom Smolletom pogovarjal Rudi Vouk

NT: Kaj je bil povod obiska v ČSSR?
Karel Smolle: To potovanje je bilo v 

okviru mojih obiskov v sosednih drža
vah Avstrijezaradi približevanjaAvstri- 
je k Evropski skupnosti. Češko
slovaška je bila predzadnja država, 
samo v Jugoslaviji se še nekaj zatika. 
Povsod so me sprejeli najvišji pred
stavniki zunanjih ministrstev, v Pragi 
sem se pogovarjal s pristojnim uradni
kom za stike z Avstrijo.

Češkoslovaška je zaskrbljena zara
di nameravanega pristopa Avstrije k 
ES. Sicer imajo to predvsem za no
tranjeavstrijsko vprašanje, bojijo pa 
se, ali bo Avstrija v slučaju pristopa 
lahko ostala nevtralna. Zato se tudi za
nimajo za mnenje Zelenih, ki, kot je 
znano, odklanjajo članstvo v ES. 
Zainteresirani so tudi nad tem, da se 
ne spremeni politika dobrega so
sedstva. Želijo si izgraditev te politike, 
v smeri, kot se je to zgodilo med Ju
goslavijo in Avstrijo. Pripravljeni so 
skleniti pogodbo o maloobmejnem 
prometu, tukaj bom sporočil zunanje
mu ministrstvu, da naj takoj začnejo s 
pogovori. Povedal sem, da se ne mo
rem strinjati s trenutnim položajem 
sodelovanja, ki se omejuje na sre
čanja deželnih glavarjev, županov ali

godb na pihala. Nivo sodelovanja s 
sosedom, ki je nekdaj bil v skupni 
državi in ki je toliko prispeval k naši 
kulturi in k srednjeevropski miselno
sti, mora biti drugačen.

NT: Presenetljivo je dovoljenje, da 
lahko dve strokovni komisiji Zelenih 
prideta na Češkoslovaško.

Karel Smolle: Pripravljeni so spre
jeti delegacijo Zelenih, ki bi se skupno 
s pristojnim ministrom bavila z ener
getsko politiko. Mi nismo nadučitelji, 
opozoriti pa hočemo, da imajo v ČSSR 
poznokapitalistični način reševanja 
energetskih problemov. Povsod po 
svetu spoznavajo, da izgraditev na os
novi atomskih elektrarn nima bodoč
nosti.Sicerje ta energija dolgo veljala 
za čisto in nedolžno, po vseh katastro
fah v zadnjih letih pa to ne velja več. 
Niso mi znali reči, če je ČSSR priprav
ljena za vse škode prevzeti jamstvo. 
Če bi bila atomska energija res tako 
nedolžna, bi to ne smel biti problem.

Druga delegacija pa bo pod mojim 
vodstvom preverila upoštevanje člo
vekovih pravic. Trdijo sicer, da kršitve 
človekovih pravic v ČSSR niso tako 
hude, kljub temu pa priznajo, da bojo 
morali prilagoditi zakone izsledkom 
zaključnih aktov dunajske konference

o Evropskem sodelovanju. Mislim, da 
je to tudi dokaz za to, kaj lahko koroški 
Slovenec v ustrezni funkciji doseže. 
Povedati moram tudi, da se Čehi sicer 
pri avstrijskih obiskih zmeraj spet skli
cujejo na bojazen pred Nemci. Pri 
meni tega niso mogli storiti, ker sem 
jim kar na začetku povedal, da so tudi 
Slovenci trpeli pod nacizmom.

NT: Obiskal si tudi kardinala To- 
mašeka.

Karel Smolle: Čestital sem mu ob 
devetdesetem rojstnem dnevu. Kardi
nal je prosil, da čim večkrat poročamo 
o dogajanjih v češkoslovaški Cerkvi. 
Najbolj važna točka je poskus, da bi 
končno dosegli ločitev med državo in 
Cerkvijo. Zaenkrat sta samo dve od 
trinajstih škofij zasedeni. Tomašek je 
tudi spraševal po položaju Cerkve na 
dvojezičnem ozemlju in je poudaril 
pomen povezanosti med Cerkvijo in 
narodom. Občudoval pa sem tega de
vetdesetletnega moža, ko je menil, da 
se v ČSSR spreminja na boljše, ker se 
z mladimi da govoriti.

NT: Sestal si se tudi z zastopniki 
Charte 77 in nato sporočil, da boš 
Vaclava Havela predlagal za nobelo- 
vo nagrado. Zakaj?

Karel Smolle: Charta 77 je najbolj 
pomembno gibanje za človekove pra
vice v ČSSR in potrebuje vso našo 
podporo. V Avstriji so Helsinški doku
menti marsikateremu deveta briga. 
Niti predstavljati si ne moremo, kako 
se na Češkoslovaškem oklepajo vsa
kega polstavka iz teh dokumentov, ker 
jim obljublja za nas samoumevne člo
vekove pravice. Srečal sem se s pisa
teljema Vaculikom in Prohazkovo. 
Obema so proti določbam helsinških 
dokumentov in tudi proti določilom 
čeških zakonov odvzeli potne liste in 
ju ne pustijo objavljati njuna dela. Po
seben je primer Prohazkove: najprej 
ni smela objavljati, ker je hčerka zna
nega avantgardista. Medtem so tako 
daleč, da njenega očeta spet citirajo 
in kažejo njegove filme, zdaj pa ona ne 
sme objavljati, ker so v Parizu izšli 
neki njeni spisi. Zmenili smo se za na
daljnjo izmenjavanje informacij. Po
vedal sem jima pa tudi, da sem v av
strijskem parlamentu vložil interpela
cijo za Vaclava Havela, ki sem jo napi
sal v češčini in v nemščini. Ker je 
zraven tudi češčina, naš parlament 
te interpelacije noče obravnavati.

NT: Kot predsednik Informacijske
ga centra narodnih skupin si se po
govarjal tudi o položaju češke in 
slovaške manjšine na Dunaju?

Karel Smolle: Predstavniki češko
slovaške vlade so z zanimanjem sledi
li mojim izvajanjem o položaju teh 
manjšin v Avstriji in so priznali, da so 
doslej storili premalo. Predstavnik po
slaništva ČSSR na Dunaju bo dobil 
nalog, da skupno z Manjšinskim sve
tom za češko in slovaško manjšino v 
Avstriji, Informacijskim centrom, me
stom Dunaj in uradom zveznega kanc
lerja izdela nujnostni program za ti dve 
manjšini.

Sodelovanje KEL 
tudi v bodoče v ZAL

Minulo nedeljo je KEL vabila na 
klavzuro, ki je bila pri Knaberlnu v 
Bilčovsu. Ob tej priložnosti so za
stopniki Mlade KEL izrekli svoje 
predstave o sodelovanju s KEL. Po
leg tega so se udeleženci dopoldne 
bavili s situacijo in stanjem ZAL na 
Koroškem. Pri tem so prišli do za
ključka, da bo KEL tudi v bodoče so
delovala pri tem gibanju. Teža delo
vanja bo tudi v bodoče ležala na drž. 
posl. Smolleju in Hubertu Miklu, ki 
od začetka julija deluje v okviru 
ICAN. Glede šolstva in uradnega jezi
ka so bili člani predsedstva mnenja, 
da realno stanje glede uporabe slo
venskega jezika ne zadošča potre
bam narodne skupnosti in niti ni toli
ko razvito, da bi izpolnjevalo že 
obstoječe zakone in odredbe. Dolo
čile so se skupine iz gospodarstva, 
kmetijstva, šolstva in splošnega jav
nega življenja, ki naj izdelajo pred
log, katere odredbe oz. zakoni se v 
praksi ne izpolnjujejo oz. kje se dela
jo težave, da posameznik pride do 
svoje pravice. Kot govornik ZAL k 
problematiki EGS je na kratko naka
zal strategijo Karel Smolle, Hanzi 
Miki pa je razčlenil problematiko 
vstopa v EGS in posledice za slo
venske kmete na južnem Koroškem.

Nadalje so udeleženci klavzure iz
delali osnovni načrt za pripravo za 
oboje volitve v prihodnjih dveh letih.

Nenazadnje so udeleženci klavzu
re tudi ocenili pred enim letom za
črtani politični koncept v smislu no
vega dialoga in potrdili pravilnost te 
odločitve.

H. St.
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Pedagoški teden v Celovcu

Prof. dr. Erwln Ringel 
govoril o nasilju v medijih

Vsakoletni pedagoški teden je minuli pone
deljek otvoril z referatom o nasilju v medijih 
znani psiholog prof. dr. Ervvin Ringel. Pri tem 
je Ringel pozval pedagoge, učitelje in starše, 
naj se trudijo za vzgojo brez nasilja, kajti na
silje vsake vrste povzroča ne le pri otrocih, 
ampak tudi pri odraslih agresije.

V vseh medijih zasledujemo dnevno nasi
lje. Prav v tem vidi prof. Ringel tudi vzrok za 
visoko število samomorov. Vrsta prikazov na
silja v medijih gre v podzavest ljudi in ima 
pogostokrat porazne posledice in včasih pri
vede celo do samomora.

Nasilje v medijih pa ima posebno še za 
otroke pogostokrat psihosomatične posledi
ce, kot so to reakcije strahu. „Pri konfrontaci
ji z nasiljem je možna vsaka reakcija," tako 
Ringel. Pri nastajanju agresij so tudi odlo
čilne socialne razmere. Bolj da je človek so
cialno ponižan, tem lažje postane agresiven.

Zahteva po mediju brez nasilja je nerea
listična, ker je svet poln nasilja. Vsekakor pa 
bi bilo treba vsaj v televiziji zreducirati prikaz 
nasilja. Za primerjavo je prof. Ringel navedel 
primerjavo nasilja v Angiiji in Nemčiji. Med
tem ko je v angleški televiziji videti v pov
prečju v eni uri dve nasilni storitvi, jih je v 
Nemčiji osem. Zanimivo pa je tudi, da ljudje 
očitno sami uživajo pri tem, ko vidijo nasilje. 
Najbolj važno pri konfrontaciji z nasiljem je, 
da ljudje po tem govorijo o problemu in ga 
tako psihično predelajo. „Imate dolžnost, da 
razmišljate o možnih posledicah in temu pri
merno tudi ukrepate," tako Ringel.

stih

Dr. Tichy predaval v Celovcu

Z večjo oddaljenostjo od 
problema se poveča toleranca

V okviru pedagoškega tedna je prejšnji te
den predaval v Celovcu vodja manjšinskega 
urada na zveznem kanclerstvu dr. Heinz Ti- 
chy. V svojem referatu je dr. Tichy spregovoril 
o doprinosu zveze oziroma države k razvoju 
narodnih skupin v Avstriji. Pri tem je poudaril 
važno vlogo pravnikov, ki se borijo za narod
ne pravice koroških Slovencev in jih je pozval 
k še večji aktivnosti.

Vsebinsko se je dr. Tichy posvetil tudi zako
nom, ki urejajo pravni položaj avstrijskih 
manjšin. Ker izvirajo najstarejša tozadevna 
določila še iz monarhije in prve republike, je 
to pravo zelo težko pregledno, kljub temu pa 
je jasno, da država spoštuje oziroma naj bi 
spoštovala narodne skupine in jih naj temu 
primerno tudi nadproporcionalno pospeševa
la. To pa ni treba videti kot privileg v negativ
nem smislu, tako Tichy.

Poleg tega je Tichy dejal, da se z večjo od
daljenostjo od problema poveča tudi toleran
ca. Tako, da je splošna pristojnost zveze in 
ne dežele na področju manjšinskega vpraša
nja za narodne skupine zelo ugodna. Pač pa 
pride zaradi tega večkrat do sporov med zve
zo in deželo. Današnje gibanje v smislu re- 
gionaliziranja v Avstriji bi zaradi tega imelo 
za manjšine gotovo negativne posledice.

Dr. Tichy je nadalje ugotovil, da se prizade
ti premalo zavedajo, da ravno zveza prispeva 
velik delež k razvoju manjšin. Prizadevanja 
na področju šolstva, uradnega jezika, topo
grafskih napisov in finančna podpora v zade
vah sodstva, dvojezičnih formularjev, slo
venskih učbenikov, slovenskih časopisov itd. 
S tem v zvezi je poudaril važno vlogo pravni
kov v borbi za narodnostne pravice.

Zeleno nismo Evropski skupnosti
Zunanjepolitični govornik Ze

lenih, Karel Smolle, je povedal, 
da bojo avgusta predali Evropski 
skupnosti tudi Zeleno pismo. V 
tem pismu bojo opozorili na dej
stvo, da je v Avstriji močna opozi
cija proti pristopu k Evropski 
skupnosti. Zeleni se zavzemajo 
za čim tesnejše sodelovanje z 
ES na področju gospodarstva, 
znanosti in ekologije, nočejo pa 
staviti na igro naše nevtralnosti.

V pogodbi o Evropskem poli
tičnem sodelovanju je namreč 
jasno rečeno, da hoče ES ures
ničiti skupno zunanjo in obramb
no politiko, kar pa nikakor ni 
združljivo z našo nevtralnostjo. 
Opozoriti je tudi treba, da je 11 
od 12-ih članic ES včlanjenih v 
NATO-pakt in se že zaradi obvez
nosti iz tega pakta ne bojo mogle 
ozirati na želje nevtralne države.

Pristop k ES pa ne bi prinesel 
samo problemov v zvezi z nev
tralnostjo. Zgrešena agrarna po

litika ES bi pomenila konec za 
neštete male kmete. Prometna 
politika ES noče zreduciranja 
prometa, temveč ga celo pospe
šuje — z vsemi posledicami za 
okolje. Avstrija bi morala prekli
cati vrsto predpisov za varstvo 
okolja, ker bi nasprotovali svo
bodnemu trgovanju. Evropski 
skupnosti, kot je sedaj zasnova
na, bi vladali multinacionalni 
koncerni in ne volja ljudstva. ES 
namreč ni demokratična, izvolje
ni Evropski parlament skorajda 
nima kompetenc, vladajo ji ljud
stvu neodgovorna komisija in 
12.000 birokratov v Bruslju. Ta 
evropski centralizem bi dolgo
ročno pomenil tudi konec naše
mu federalizmu. Dokler se v ES 
vse to ne spremeni, bi bil pristop 
Avstrije k ES korak nazaj.

Kljub vsem tem znanim dejst
vom in kljub povpraševanjem, po 
katerih je samo ena tretjina Av
strijcev za pristop (ena tretjina je

proti, ena tretjina pa še neodlo
čena), je zunanji minister Mock 
v ponedeljek v Bruslju predal 
pismo s prošnjo za pristop Av
strije k ES. Smolle je k temu me
nil, da se je s predajo pisma Av
strija osramotila pred svetom. 
Avstrijska vlada pa je doživela 
tudi že prvi poraz: Belgijci so se 
izrekli proti takojšnji obravnavi 
pisma, ker se po njihovem mne
nju avstrijska nevtralnost ne da 
uskladiti s cilji ES.

NSKS pozdravlja odločitev 
ustavnega sodišča

Tajnik NSKS mag. M. Pipp je po
zdravil odločitev ustavnega sodiš
ča, ki bo preverilo manjšinsko-šol- 
ski zakon (glej stran 1). Že na 
osnovi KEL odločbe iz leta 1979, 
kjer je naselitveni prostor Sloven
cev določen, se bo ta postopek lah
ko končal le tako, da bodo preklica
li § 10 in § 11 manjšinsko šolskega 
zakona. Iz teh razlogov da naj bi za
konsko obvezani vzdržavec šol 
prevzel vse stroške za novo Mohor
jevo ljudsko šolo v Celovcu.
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Ulov volilni ned za trnovsko zbornico?
Veljavni volilni red za volitve v gospodar

sko zbornico je tako kompliciran in tudi ne 
povsem demokratičen. Sa
mo zastopnike v posamez
ne sekcije volijo direktno, 
zastopnike za občni zbor 
smejo voliti le še delegati.
Tako se lahko zgodi, da je v 
visoke funkcije izvoljen nek
do, ki na nižji ravni sploh ni 
kandidiral. Dejansko tudi 
nobena stranka s tem volil
nim redom ni prav zadovolj-

Iniciativo za spremembo volil
nega reda je sprožila FPO, ki je 
v zakonskem osnutku predlaga
la, naj se tudi občni zbor voli di
rektno. Predlogi Franca Rutarja 
g rej o še dosti dalje. On hoče, da 
bi gospodarska zbornica dejan
sko postala interesno zastopstvo 
gospodarstvenikov, neodvisna 
od strankarske politike. V ta na
men predlaga, da naj bi imeli vsi 
možnost za kandidaturo in ne 
samo tisti, katere nominira kakš
na stranka. Zavzema se za uved
bo volitev s pismom, kandidate bi 
na volilnem lističu naj razporedili 
po starosti. Tako bi vsak volilni 
upravičenec imel možnost, da 
doma imensko nakriža tiste in 
samo tiste kandidate, katerim za
upa. „Sedaj je pač tako, da mar
sikateri sposoben gospodarstve
nik noče kandidirati, ker bi se 
moral vključiti v kakšno stranko.
Moj predlog bi zagotovil, da ima-

na, celo OVP, ki je najmočnejša frakcija, ga 
označuje kot zastarelega. Do naslednjih vo

litev vigredi 1990 sicer še 
ne bo prišlo do spremembe, 
toda v parlamentu že deluje 
komisija za spremembo vo
lilnega reda. Na predlog 
Karla Smolleta je kot stro
kovnjak bil v to komisijo 
imenovan predsednik Slo
venske gospodarske zveze, 
komercialni svetnik Franc 
Rutar iz Dobrle vasi.

Komercialni svetnik Franc Rutar.

jo največ možnosti najbolj spo
sobni in ne tisti, ki imajo naj
boljše vezi do strank," meni 
Franc Rutar. Razen tega so do
slej predvsem na listi OVP dosti
krat bili izvoljeni funkcionarji, ka
terim gre očitno samo za čast in 
se le sporadično pojavljajo na 
sejah (medtem ko so funkcionar
ji socialističnega Freier VVirt- 
schaftsverband dejansko aktiv
ni). Tudi to bi lahko z uresničitvijo 
Rutarjevega predloga preprečili. 
Prav tako bi ne moglo več biti 
paktov, kot je za volitve 1990 že 
sklenjen na Koroškem: OVP in 
FPO bosta kandidirali na skupni 
listi, FPO pa za to dobi četrtino 
mandatov.

Na lastno kandidaturo Sloven
ske gospodarske zveze Franc

Rutar zaenkrat še ne misli. „Ne 
gre mi za ime, važno je le, da čim 
več Slovencev spravimo v gospo
darsko zbornico. Lahko si pred
stavljam tudi sodelovanje z Frei
er VVirtschaftsverband, celo z 
ČVP bi pod določenimi pogoji 
lahko sodelovali. Kot rečeno, 
pot, po kateri spravimo Slovence 
v gospodarsko zbornico, ni tako 
važna, pomemben je cilj." Pred
vsem pri zadružništvu bi bile do
bre možnosti (tukaj je zaenkrat 
Raiffeisen-Verband kar brez voli
tev edini zastopnik), pa tudi pri 
ekspertu in še na drugih pod
ročjih. Ker sme gospodarska 
zbornica podati mnenje k vsem 
zakonskim osnutkom, bi z večimi 
slovenskimi zastopniki v zbornici 
lahko marsikaj dosegli.

Komisija strokovnjakov je do
slej zasedala enkrat in bo nada
ljevala delo jeseni.

Ob robu povedano ...

Morbus urangstus 
teutonicus

LaBt den KHD in Ruhe
In einem Leserbrief hat kiirzlich 
Reinhold Steindorfer aus Salzburg 
uber den Kamtner Heimatdienst los- 
gezogen. Der Leserbriefschreiber soli 
sich nicht um Kamtner Probleme, 
von denen er nichts versteht, ktim- 
mern, sondern sich Salzburger Anlie- 
gen zmvenden. DaB deutschfeindli- 
chen Elementen der KHD nicht ge- 
nehm ist, ist hinlanglich bekannt, hat 
er doch die ganzen Jahrzehnte hin- 
durch dazu beigetragen, daB Karnten 
noch als deutsches Land bezeichnet 
werden kann. Aber wie lange noch?

Heinrich S trobi. Hermagor

Kleine Zeitung, 18. julija 1989

Ubogi gospod Heinrich 
Strobl, prav grozno Vas mora 
mučiti Morbus urangstus 
teutonicus, ta v koroški klimi 
najbrž neozdravljiva umska 
bolezen. Kernten šon palt 
niks mer tajč, šon draj pro
cent čušan, bindiše nit mit- 
gecelt! Čisto zaupno, gospod 
Strobl: res sem za resloveni- 
zacijo južne Koroške, nam
reč v tem smislu, da ne bojo 
več dvojezični samo Sloven
ci. Grozno, mar ne? Najbrž 
nisem čisto normalen.

Ampak resno: dokler Klei
ne Zeitung objavlja takšna 
pisma bralcev, se bo glavni 
urednik Stritzl zaman pomu- 
jal dokazati, da na Koroškem 
ni več ljudi z rjavo godljo v 
možganih kot drugod.

i-dur

Sele: ljudsko šolo bodo začeli gradili
Občinski žig in pisemska glava 
občine v bodoče dvojezična!

Hočejo Selanom zapreti pošto? 
Občinski odborniki se branijo!

GLOBASNICA

Občinski grb ne 
vsakemu društvu

Na pretekli občinski seji so ob
činski odborniki v Globasnici raz
pravljali mdr. o podelitvi občinskega 
grba „Kameradschaftsbundu‘ v 
Strpni vasi / Traundorf. Podelitev je 
predlagala OVP. Celotno zadevo pa 
so preložili za eno leto in so zastopali 
mnenje, da bo o tem možno govoriti 
spet, ko bo jasno, pri kateri občini bo 
ostala vas Strpna vas po diskusiji o 
obnovitvi starih občinskih mej. 
Strpna vas je bila prej v občini Bistri
ca). Medtem, ko je župan Albert Sad- 
jak menil, da bi načelno lahko podeli
li »Kameradschaftsbundu" občinski 
grb, je podžupan Janez Hudi (EL) za
stopal mnenje, da občina lahko to 
čast izkaže samo društvom, ki so de
lali in delajo nesebično v prid občini. 
„Kameradschaftsbund“ pa si v zad
njih letih ni pridobil nobenih poseb
nih zaslug, zato mu tudi občinski grb 
ne pristaja. Po tej široki diskusiji je 
občinski svet še sklenil finančni 
načrt za sanacijo otroškega vrtca in 
za regulacijo globaškega potoka.

Na prvi občinski seji pod no
vim županom Engelbertom 
VVassnerjem je občinski svet v 
Selah sklenil razdelitev del za 
novo ljudsklo šolo, ki bo stala v 
prvi stopnji gradnje (Rohbau) 
4,9 milij. šilingov. Gradnjo je pre
vzelo podjetje Jaklitsch, posa
mezna dela pa sta dobili tudi 
podjetji Gasser in Fleischmann 
& Petschnig. Občina je določila 
tudi poseben kontrolni odbor, ki 
bo kontroliral gradnjo ljudske 
šole.

Na predlog podžupana Nantija 
Olipa (EL) je občinski svet so
glasno sklenil, da bosta v pri
hodnje občinski žig in pisemska 
glava občine dvojezična.

Občinski svet pa je soglasno 
sklenil tudi gradnjo petih čakal
nic na busnih postajah. Podjetje

Jaklitsch naj bi te čakalnice 
zgradilo do pričetka šolskega 
leta 1989/90. Prav tako soglasno 
so odborniki potrdili izredni in 
redni letni proračun.

Proti zaprtju poštnega urada v

EL SERVIS 
V PLIBERKU

Vsak torek 
od 10. do 12. ure 
sta vam na občini 

(2. nadstropje) na raz
polago v vseh občin
skih zadevah mestna 
svetnika Jože Pa rti in 

Fric Kumer.

Selah pa so se izrekli vsi odbor
niki. Sicer v Selah promet na 
pošti ni naj večji, toda za Selane 
bi pomenilo zaprtje le precejšnje 
poslabšanje, ker se bi potem 
morali za vsako stvar voziti v Bo
rovlje.

Svoje delovno poročilo sta po
dala občinskemu odboru župan 
Engelbert VVassner in podžupan 
Nanti Olip, ki je vodil po odstopu 
župana Hribernika občino 8 ted
nov. Za njegov trud in njegovo 
skrbi pa se mu je iskreno zahvalil 
župan VVassner, ki je že na prvi 
seji pokazal, da hoče v Selah so
delovati z vsemi in da mu je ob
čina prva skrb. Novo obliko so
delovanja je pozdravila tudi Enot
na lista, ki pričakuje v prihodnje 
nadaljevanje tega konstruktivne
ga sodelovanja. Silvo Kumer
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OBIR žrtev napačnega 
taktiziranja in zgrešenih 

poltičnih ocen?
O vprašanju bodočnosti oz. načrtu zaprtja tovar
ne celuloze Obir smo prejeli komentar gospo
darstvenika, ki je iz svojega vidika ocenil celotni 
razvoj.

V zadnjih letih in dneh vsi 
doživljamo skoraj brezupen boj 
delavcev in nameščencev tovar
ne celuloze Obir za ohranitev 
svojih delovnih mest. Sicer pa 
boj že nekaj časa traja, toda zdaj 
prihaja v končno fazo, ki pomeni 
biti ali ne biti. Letos mineva deset 
let, odkar je tovarno prevzel Slo- 
venijapapir tudi v brezupnem 
stanju. Ali pomeni zdaj deseta 
obletnica smrt tovarne?

V enem smislu že. Sulfitna ce
luloza se ne bo več proizvajala 
naprej. Šele zdaj so potrdili, da 
projekt nove tovarne celuloze, ki 
je predvideval ekološko sanacijo 
in dvig letne proizvodnje na 100 
tisoč ton, ne bi bil rentabilen, ker 
bi bila ta proizvodnja za to inve
sticijo premajhna. Rentabilnost 
takega projekta se po mnenju 
avstrijskih in mednarodnih stro
kovnjakov prične šele pri letni 
proizvodnji nad 200 tisoč ton. To 
dejstvo je znano vsaj že preko 5 
let in kljub temu je vodstvo Obirja 
vztrajalo pri tem projektu vse do 
nedavnega. Ali so hoteli graditi 
novo tovarno, ki bi bila nerenta
bilna ali pa je bilo v ozadju kaj 
drugega? Pet let najmanj je bilo 
torej zamujenih že pri tem pro
jektiranju. Dosti časa je bilo za 
izdelavo alternativnih projektov 
za ta kraj!

Nekoliko upanja daje zaposle
nim alternativni projekt proiz
vodnje lesovine, ki so ga na gro
bo predstavili v zadnjem času. 
Vsaj 90 delovnih mest bi se mo
glo pri tem ohraniti. Medtem ko 
gre pri sulfitni beljeni celulozi za 
surovino, ki predvideva nekoliko 
večjo aklumulativnost, je ta 
stopnja predelave lesa pri lesovi
ni na nižjem nivoju. Tako rečeno 
predstavlja lesovina surovino, ki 
se smatra za manj inteligenten 
produkt kot beljena celuloza. 
Zato je tudi cena za tono lesovi
ne dosti nižja kot cena za tono 
celuloze. Avstrijsko gospodar
stvo naj po mnenju gospodarst
venikov in tudi nekaterih politikov 
ne bi izvažalo surovin, najmanj 
pa tu seveda takih za katere se 
v inozemstvu malo iztrži. Poleg 
tega izdelava surovin povzroča 
mnogo problemov pri varstvu 
okolja. Zato državne avstrijske 
institucije za pospeševanje go
spodarstva tudi ne predvidevajo 
dosti pospeševalnih sredstev — 
reci denarja — za take projekte. 
Zato si tudi tu moremo izračunati 
ob zgoraj navednih dejstvih, koli
ko šanse ima dejansko projekt 
za prozvodnjo lesovine. Najver
jetneje bo možna tu samo 
politična rešitev!

Kaj pa je politična rešitev? Vsaj 
večina strank v deželnem zboru 
naj bj ali projekt celuloze ali zdaj

projekt lesovine podprla. Treba 
je zdaj torej realno oceniti, ali 
poslovodja Obirja, in pa tudi Slo- 
venijapapir posedujeta nasproti 
koroški deželni vladi ustrezni 
profil, ki naj bi pripeljal projekt 
do politične odločitve in s tem do 
rešitve delovnih mest na Rebrci? 
Bodimo si odkriti! Nekdo, ki na 
eni strani kot predsednik ene 
politične organizacije koroških 
Slovencev najprej toži deželnega 
glavarja na sodišču, naslednji 
dan pa gre k njemu in prosi za 
gospodarsko pomoč (denar) za 
podjetje, ki ga kot edini odgovor
ni vodi, ni ravno tisti, kateremu 
bi mogli pripisati, da bo dosegel 
politično odločitev. Rekli boste, 
da sta to dva para različnih 
čevljev, ki nima eden z drugim 
ničesar opraviti. Res je tako! Člo
veško gledano pa je to neprimer
no in nemogoče. Ali naj rebrški 
delavci zato plačajo visoko ceno 
delovnega mesta?

To bi moral videti tudi Sloveni-

japapir in sicer že davno prej! Ali 
pa je mislil, da bo preko podpore 
jugoslovanske države ali republi
ke Slovenije sam tako močan, da 
bo dosegel politično odločitev 
projekta. Razmere v Jugoslaviji 
danes in v preteklih mesecih go
vorijo drugače. Morda pa je nek
do dajal Slovenijapapirju in od
govornim v Sloveniji napačne po
litične ocene o bodočem politič
nem dogajanju na Koroškem. 
Najprej je tu slepo zaupanje de
želnemu svetniku Fruhbauerju, 
da bodo socialisti in sindikalisti 
Obir podprli z enako visokimi 
sredstvi kot Magdalen in da je na 
Koroškem prostora za obe tovar
ni celuloze. Že ob pospeševanju 
Magdalena s strani deželne vla
de bi se moralo tu nekaterim 
posvetiti in to že pred petimi leti. 
Koliko zamujene priložnosti! 
Računati se je moralo tudi vsaj 
2 leti že s tem, da bo postal Hai
der deželni glavar, ki jugoslo
vanskim podjetjem pri nas ne bo 
naklonjen. In kdo je dal v Slo

venijo nasprotno politično 
oceno?

Stalno se vsa zadnja leta tudi 
ponavlja, da Obir gospodari do
bro in da dela dobičke in zakaj 
naj bi se zdaj zaprla zdrava tovar
na. Kot prvo ima Obir oziroma je 
imel vedno smolo, da je prišel na 
vrsto zmeraj nekoliko prepozno. 
Kot drugo pa je uspešnost tudi 
sad tega, da je imel Obir vedno 
stoodstotno zagotavljen odvzem 
vse proizvodnje po takih cenah, 
ki so še dovoljevale pozitiven re
zultat, akoravno so bili sodelavci 
Obirja vsa leta plačani po kolek
tivni pogodbi, ki jim je ob napor
nem delu zagotavljala plače, ki 
so zdaleč nad povprečjem plač 
o okraju Velikovec.

In kot tretje gre uspešnost se
veda na račun okolja. Če spuš
čaš vse v vodo in odpihaš vse v 
zrak — za kar morejo konkurenti, 
ki so investirali v čistilne naprave, 
drago plačati in se to seveda 
pozna z ogromnimi številkami v 
njihovi kalkulaciji — seveda tudi 
veliko ceneje proizvajaš. Tu gre 
torej za relativen uspeh. Pravi 
uspeh pa bi bil viden šele tedaj, 
ko bi bila celotna investicija v či
stilne naprave narejena in to bi 
bil neuspeh, kakor to že danes 
ugotavljajo, ker bi bila proizvod
nja 100 tisoč ton letno veliko pre
majhna za rentabilno poslovanje. 
Torej bi bilo potrebno tudi tu 
poskrbeti za dostojnejše infor
macije in pravilno tolmačiti uspe
he in rekorde.

Kaj torej? Zamujeno je zamu
jeno in se ne more jokati za tem. 
Odgovorne kot na primer Fruh- 
bauerja in mogoče tudi še druge 
bo sodila zgodovina ali pa 
kakšen kontrolni odbor. Treba je 
nadomestiti delovna mesta. 
Deželna vlada sicer zagotavlja za 
to gotovo denarje, ki bi jih sicer 
v Obirju ne porabili, treba pa je 
s skupnimi močmi doseči še 
večje pospeševanje gospodar
stva v tej regiji. In tu morajo so
delovati vsi s tem, da predočijo 
politikom resnost položaja. Ob 
vsem pospeševanju, s katerim 
se računa, pa naj bi pohiteli tudi 
s kakim novim projektom zainte
resiranih podjetij iz Slovenije. Če 
se projekt lesovine da uresničiti, 
naj se ga podpre. Nikakor pa naj 
ne bo vztrajanje na projektih, ki 
po strokovnih ocenah nimajo 
bodočnosti, ovira za hitro ukre
panje pri ustvarjanju dodatnih 
delovnih mest v dolini Bele. Že 
mnogo časa je bilo zamujenega 
in naš državni poslanec Smolle 
mora te probleme v parlamentu 
še bolj izpostaviti, tako da bo tudi 
avstrijska vlada poleg dežele 
Koroške k rešitvi tega problema 
največ prispevala.

General Electric v okraj Velikovec?
Ameriški koncern General Electric kaže zanimanje, da bi 

v okraju Velikovec zgradil postojanko. V prvi fazi bi bile potreb
ne investicije v višini 480 milijonov šilingov, dokončno pa 
skupno 1,05 miljard šilingov — pri čemer bi v prvi fazi bilo 
ustvarjenih 250, po končani drugi fazi pa 500 delovnih mest. 
Vendar General Electric zahteva, da bi dežela prevzela 30 % 
investicij, to bi bilo več ko 300 milijonov šilingov. Sicer bi se 
raje naselili v Španiji, kjer jim menda ponujajo 45 %. 
Finančni referent Max Rauscher pa je sporočil, da je dežela 
pripravljena plačati kvečjemu 400.000,— šil. za delovno me
sto, to bi bilo skupno okoli 100 milijonov. (Ob robu: ali je to 
tista vsota, ki je bila predvidena za pomoč tovarni Obir?) V 
torek so zastopniki General Electric prispeli na Koroško, 
odločitve ne bo pred jeseni. Ogledali so si dve zemljišči, eno 
v bližini Leitgeba v Sinči vasi, za katero se že sedaj lahko 
reče, da ne pride v poštev, drugo pa na Suhem Blatu (Durren- 
moos) pri Velikovcu, za katero so kazali zanimanje. Proizvajali 
bi močne žaromete.

Za General Electric bi se mesto obratovanja v okraju Veliko
vec splačalo predvsem z ozirom na bližino do vzhodnih držav, 
saj se za elektronske produkte prav v teh deželah odpira še 
zdavnaj nenasičen trg. Razen tega je v okraju Velikovec delov
na sila prav poceni.
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Zlata maša Janeza Lampichleria
V nedeljo, 16. julija, je praznovala župnija Šmarjeta v Rožu izredno sloves

nost. Župnik Janez Lampichler, upokojeni šmarješki župnik in glinjski provi- 
zor, je praznoval svojo zlato mašo. Na dan pred 50-imi leti, namreč 16. julija 
1939 je bil v Št. Jurju ob jezeru posvečen v duhovnika. Ob 50-letnem jubileju 
mu je fara Šmarjeta, v kateri je skoszi 25 let pastiroval, pripravila lepo sloves
nost. Pred župniščem se je zbralo veliko ljudi, duhovni sobratje in dekanijska 
duhovščina k pozdravu jubilanta. Cerkveni pevci so zlatomašniku zapeli v 
pozdrav, nakar ga je pozdravil domači župnik Hanzi Olip. Tudi zastopniki fare 
(Leopold Ibounig in Šimon VVolte) ter zastopniki občine (župan Hanzi Ogris 
in Hanzi Olinovec) so izrekli jubilantu čestitke ob visokem duhovniškem praz
niku. Zlatomašnika so pospremili k oltarju dekanijski duhovniki ob asistenci 
dveh diakonov, Hermana Keliha in domačina Jakoba Ibouniga. Mašno slavje 
je bilo izrazito lepo pripravljeno, tako da se je slavljenec kot izvežban liturg 
in ceremonijar počutil zelo dobro.

Slavnostni pridigar, dekan Leopold Kassl, je v svoji dvojezični pridigi naka
zal vlogo in pomembnost duhovnika za preteklost in prav tako tudi za sedanji 
čas. Tudi danes veljata klic in prošnja: Žetev je velika, delavcev pa malo, 
prosite Gospoda žetve, naj pošlje delavcev na svojo žetev! Dotaknil se je tudi 
smisla človekovega življenja, ki ga ne morejo zadovoljiti zgolj gmotne dobrine, 
denar, ugled in kariera, ampak samo duhovne vrednote, za katere živi duhov
nik kot viden predstavnik Kristusov in jih oznanja prilično ali neprilično.

Domačin, kotmirški župnik Maks Michor, je ubrano zapel priprošnje ljudst
va. Cerkveni pevci pa so s kvalitetnim petjem olepšali slovesnost in pod vodst
vom organistke Inge Pčcheim spet dokazali, da so dober cerkveni zbor in 
s svojimi mehkimi glasovi ustvarjajo čudovito harmonijo. Ob koncu slovesno
sti v cerkvi smo zapeli zahvalno pesem in ob sprevodu iz cerkve .našo himno", 
Marija, skoz' življenje. Po slovesni zlati maši je bilo vse verno občinstvo vab
ljeno na agapo pred cerkvijo.

Izredno lepo vreme, za letošnje poletje prava izjema, je doprineslo svoj 
delež k lepo uspeli slovesnosti. Žlatomašnik Janez Lampichler je tudi usta
novni član NSKS. Ivan 0|ip

Zlata maša Johanna Walchenia
V podružnici svetega Antona, ki leži blizu 1000 metrov morske višine in 

spada k župniji Šentštefan v Ziljski dolini, je bilo 14. julija slavje zlate maše 
našega dekana, konz. svetnika Janeza VValcherja. Zbrali smo se dušni pastirji 
iz šmohorske dekanije in lepo število vernikov k zahvalni sveti maši. Ob 
somaševanju sobratov in asistenci diakona Vincenca Gotthardta, je jubilant 
daroval svojo zlato daritev in v nagovoru omenil, da obhajamo Bogu hvaležni 
to slovesnost, da je med nami novomašnik Robert Katnik iz Bistrice, 
srebrnomašnik Georg Pichorner, ki oskrbuje tri župnije in župnik Janez Zitte- 
rer, ki se bo poslovil od župnije Šentjurij, kjer je 20 let deloval.

Berilo smo slišali v slovenskem jeziku in tudi temu slavju primerne 
priprošnje. Tudi petje je bilo v obeh deželnih jezikih. Po slovesni sveti maši 
je delil novomašnik posameznim vernikom svoj blagoslov.

Našemu jubilantu želimo še mnogo moči in zdravja v vinogradu Gospodo
vem in mu kličemo: ad multos et felicissimos annos — na mnoga srečna 
leta v naši dekaniji!

Zlata maša Štefana Messnerja

Štefan Messner je obhajal svojo zlato mašo prav tam, kjer je pred 50. leti 
praznoval svojo novo mašo. Mnogo sobratov, prijateljev in vernikov od blizu 
in daleč se je udeležilo tega lepega jubileja župnika Štefana Messnerja. Jubi
lant je že osem let priklenjen na invalidni voziček.

ČESTITAMO
Farovška kuharica na Radišah 

Zofka Thaler bo v soboto prazno
vala 75-letnico.

Pepci in Andreju VVakounigu iz
Dvora pri Pliberku se je rodila 
hčerka Lucija. Čestitkam se pri
družuje tudi EL Pliberk.

Bernardki in Engelbertu Jahn
iz Kamna se je rodil sinček Alek
sander.

Jakobu Hriberniku v Selah na 
Kotu za 50-letnico in nejgovi ženi 
Ani za god iskrene čestitke.

Društvo upokojencev v Pliber
ku iskreno čestita Aleksu Kosu v 
Borovjah pri Pliberku za dvojni 
praznik.

Franc Schlieser iz Šmarjete 
pri Pliberku obhaja 59. rojstni 
dan.

Danica in Hanzi VVoschitz se
veselita rojstva hčerke.

Ani Miksche iz Vetrinja, Ho- 
henvveg 75 za 86. rojstni dan in 
god vse najboljše in mnogo 
zdravja. To želi soseda Krista.

Svoj 91. rojstni dan in god praz
nuje v Mokrijah Ana Kuster.

V Borovnici pri Apačah praznu
je 80-letnico Jakob VVolte.

Svoj 83. rojstni dan praznuje v 
Mohličah pri Galiciji Miha 
Povoden.

Marija Gojer iz Lova n k praznu
je 75. rojstni dan.

Na Dobrovi pri Dobrli vasi je 
praznovala Frida Kušnlk svoj 44. 
rojstni dan.

Antonu in Hildi Gotthardt v Du
lah pri Šmohorju se je rodila 
hčerka, ki jo bosta dala krstiti na 
ime Veronika. Iskrene čestitke 
srečnima staršema, Veroniki pa 
vse najboljše na življenjski poti.

Preteklo soboto sta stopila na 
skupno življenjsko pot dr. Peter 
Fantur in mag. Angelika Resztej. 
Mnogo sreče in zadovoljstva.

Svoj 20. rojstni dan je prazno
val Marko Štern. Iskrene čestit
ke.

i§

Cile-Pliberk: Nova vest o 
ognjeniku Mocho

Ker sem pred pol leta v NT 
poročal iz pisma g. Moharja o iz
bruhu izrednega ognjenika — 
vulkana — v njegovi župniji in 
sem v Dobu in Nonči vasi pokazal 
tudi sliko, vas bo gotovo zanimalo 
kaj sporoča g. Mohar sedaj.

..Ognjenik Mocho je še vedno 
aktiven in ker je izbruhnil prav na 
novem kraju, vzbuja pozornost 
znanstvenikov. Sedaj bruha pe
pel, ki ga veter raznaša daleč na
okrog in ki napravlja veliko škode. 
Živali — ovce, koze in govedo 
umira, ko uživa travo, posuto s 
pepelom. Ker je bila tudi velika 
suša, so travniki suhi in ni paše 
za zimo. Zdaj so začeli s preselje
vanjem živali v druge kraje, da 
tako rešijo vsaj nekaj te živine. V

Lonquimayo se zemlja še naprej 
trese in so ljudje prestrašeni in 
živčni, ker ne morejo spati in zrak 
je okužen. Tudi župnik je moral iti 
iz fare ker ni mogel več prenašati 
takega stanja. Vse pliberške fara
ne pozdravlja nekdanji kaplan Ja
nez Mohar".

Tukaj se pritožujemo, kako nam 
vreme nagaja, enkrat je preveč 
suša, enkrat preveč dežja ali kar
koli pač pride. Pomislimo pa na 
razmere iz Moharjeve župnije ali 
drugod po svetu, ko so neprimer
no večje nesreče. Bodimo zado
voljni, da živimo tukaj, kjer nam 
je zelo dobro in ni nobenih velikih 
nesreč.

Vinko Zaletel

Ze desetič na poteh Domnove čete
Letošnji pohod na Komelj je bil 

že deseti. Bolj znan je ta pohod 
pod oznako „Po poteh Domnove 
čete". Kot vsako leto, so bili 
udeželenci (blizu 1000) tudi letos, 
deležni gostoljubnosti domači
nov, ki so jih na svojih domovih 
pogostili. Glavni organizator tega 
pohoda, Lipej Kolenik je v svojem 
govoru dejal, da gre ob tem poho
du za manifestacijo narodne za
vesti in enotnosti ne le koroških

Slovencev, temveč celotnega slo
venskega naroda.

Mestni svetnik Fric Kumer je 
zbrane pozdravil v imenu občine 
Pliberk in Enotne liste. Poudaril 
je predvsem delež tistih, ki so se 
borili in padli proti fašizmu. Kul
turni spored tega srečanja so 
oblikovali moški zbor „Foltej Hart
man", zbor iz Vojnika in godba na 
pihala iz Slovenj Gradca.
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„Šufe“ v Zilski dolini so posebnost kmečke arhitekture. Škoda je, 
da jih toliko že začne propadati.

Iz Zilske doline je prispel 
na uredništvo Našega tednika 
prvi „motiv tedna". Na sliki vi
dite „šufo“, kot domačini pra
vijo posebnim lesenim ko
čam, v katerih kmetje čez leto 
spravijo seno. Ravno zdaj v 
tem času pa so kmetje v 
Ocah blizu Smohora na tem, 
da spravijo pokošeno travo. 
Ker je bilo vreme v zadnjem

času nekoliko deževno, bo 
posušena trava počakala na 
ostrnicah, predenj jo bodo 
kmetje zvozili v „šufe“ ali v 
skednje domov.

Dragi bralci.
Ta rubrika je rezervirana za 

Vaše motive. Pošljite jih na 
Naš tednik, Viktringer Ring 
26, 9020 Celovec.

Otroci kot steber odrske dejavnosti v prihodnje
V Železni Kapli so tokrat stali otroci na ..deskah, ki pomenijo svet". Župnik 

Poldej Zunder je z njimi uprizoril igro na besedilo Franceta Bevka „Bedak 
Pavlek". V pozdravnih besedah je dejal predsednik SPD .Zarja" Franci 
Sadolšek, da je kapelski oder že od nekdaj znan po dobrih uprizoritvah. Ome
nil je tudi trud, ki so ga otroci skupaj z režiserjem vložili v to odrsko predstavo. 
In že ob prvih gibih in besedah mladih igralcev je bilo čutiti, slišati in videti, 
da trud režiserja Poldeja Zundra ni bil zamanj. Odrska predstava, ki jo pripra
vijo otroci, je na Koroškem še zmeraj nekaj zelo zelo redkega. Otroci, ki so 
nastopili z Bevkovo igro .Bedak Pavlek" na odru v Železni Kapli, so stebri, 
ki zagotavljajo, da tudi v bodoče odrsko delo v tem kraju ne bo zamrlo.

Pevsko-instrumentalna skupina iz Šentlipša, ki jo vodi Pepca VVeiss.

Pevsko srečanje v Žitari vasi
„Mi kot slovenska narodna skupnost smo zadolženi, da podedovano kultur

no dediščino posredujemo svojim potomcem in jo tudi negujemo". — Tako 
je v svojih povezovalnih besedah dejal Peter Korpitsch, ter dodal, da izžareva 
človek, ki je odgovoren za svojo domovino življenju povečano vrednost. 
Takšen človek izžareva .sproščenost in vedrost, ki privedeta k harmoniji s 
samim seboj in s svetom."

Med nastopajočimi sta bila gotovo najbolj sveža in sproščena dva mlada 
harmonikaša Glasbene šole. Pred številnim občinstvom sta vsak s svojo vižo 
nastopila Marko Krasnig in Konrad Ounitsch. Razveseljiv je bil tudi nastop 
.ansambla brez imena" in folklorne skupine iz Žitare vasi. Nadalje so še na
stopili MoPZ .Trta" cerkveni pevski zbor Šentlipš in pevsko-instrumentalna 
skupina iz Šentlipša.

Poletna šola iz naravoslovja na Jezerskem
.Znanost mladini" je gibanje, ki v Sloveniji vsako leto prireja znanstveno

raziskovalne tečaje za nadarjene dijake. Letošnje poletne šole iz naravoslovja, 
v kateri so sodelovali predvsem dijaki gorenjskih šol, sta se udeležili tudi 
Veronika Korotaj in Barbara Kunčič, dijakinji 5. A razreda Zvezne gimnazije 
za Slovencev Celovcu.

Na Jezerskem so mladi raziskovali in povečevali geološke ter biološke po
sebnosti kraja. Fizikalno in kemijsko so obdelovali zbrane vzorce. Spoznali 
so se tudi z etnologijo, astronomijo in meteorologijo. S pomočjo računalnika 
so opravili vse naloge in ob zaključku desetdnevnega seminarja pripravili pe
ster bilten.

Ob smrti Andreja Mitscheja 
Nezlomljiva življenjska volja
Skoraj osemdeset let je se

del nedeljo za nedeljo in tudi 
med tednom za orglami. Ven
dar orgle niso bile edine s ka
terimi je izpovedoval. Iz njih je 
izvabljal melodije k cerkvenim 
pesmim, ki so jih v svojem je
ziku peli ljudje že od nekdaj. 
Izpovedoval je z orglami, bil 
pa je izpovedan tudi v besedi 
in dejanjih. Kulturo ni ustvar
jal z besedami ampak z de
janji. Eno izmed teh dejanj je 
bila tudi ustanovitev pevskega 
zbora .Danica". Bil njen prvi, 
ki je s taktirko usmerjal to ma
lo skupino ljudi, ki so na vabi
lo po svetu oznanjali in še oz
nanjajo prisotnost slovenske 
besede na južnem Koroškem.

Da je bil že od rane mlado
sti slep ni bila ovira, da je bilo 
njegovo delo zgledno spriče
valo za nezlomljivo življenjsko 
voljo. Tako, kakor je Mitscheju 
primanjkoval vid, tako je ob 
odprtem grobu marsikomu 
manjkalo besed. Sicer nihče 
ni napisal velikega epa o tem 
možu, vendar domači ljudje

ga bodo znali prebirati z na
grobnega spomenika, pa če
prav bo na njem le malo be
sed. Njegova dejanja pišejo 
posebno izpoved med vrstica
mi, vsakemu, ki je tega velike
ga moža poznal. Tisoč navzo
čih pri pogrebu je pričalo o 
priljubljenosti in dejavnosti 
Andreja Mitscheja.

V slovo je zapel svojemu 
bivšemu dirigentu mešani 
pevski zbor .Danica" pod 
vodstvom Hanzija Kežarja. V 
pretresljivih besedah se je od 
rajnega poslovil župnik Peter 
Sticker, ki je vodil žalne obre
de. Med govorniki, ki so 
vztrajnemu kulturniku, velike
mu rodoljubu in vzglednemu 
družinskemu očetu izrekli be
sedo zahvale so bili predsed
nik .Danice" Stanko VVakou- 
nig, drž. posl. Karel Smolle in 
dr. Gustav Brumnik. Pogreba 
so se udeležili tudi občinski 
odborniki EL Škocijan, župan 
Albert Holzer in predsednik 
KKZ dr. Janko Zerzer.

Vincenc Gotthardt

MOTIV TEDNA
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Naš tednik: Po zadnjih občin
skih volitvah ste prevzeli referat 
za varstvo okolja, ki je pridobil 
v zadnjih letih na pomembnosti 
in važnosti, ker se prebivalci 
vse bolj zavedajo važnosti var
stva okolja. Kakšna so težišča 
dela tega referata?

Jože Partl: V ospredju dela je 
seveda splošno varstvo okolja v 
celi občini. Referat pa se ne uk
varja samo z odvažanjem smeti, 
ampak polaga vedno več pozor
nosti na informiranje ljudi, ki po
tem lahko svoje doprinesejo k 
temu, da bo naša občina ostala 
čista. V referat pa spada tudi 
vodna oskrba, ki je tesno pove
zana z varstvom okolja, ki je 
predpogoj z zdravo pitno vodo.

Naš tednik: Če primerjate 
stanje leta 1985 in danes — ko
liko se je na področju varstva 
okolja v občini spremenilo?

Jože Partl: Stanje se je ne
dvomno mnogo spremenilo. 
Ljudje danes mislijo precej dru
gače in se zavedajo, da je po
trebno ščititi naše okolje. V ob
čini smo uredili vsa odlagališča 
smeti, jih tudi sanirali. Uvedli 
smo tudi zbiranje smeti: 2x letno 
pobiramo trde odpadke, 1x letno 
pa strupene odpadke. V gradbe
nem dvoru (Bauhof) v Nonči vasi 
pa imajo občani tudi možnost za 
odlaganje papirja, plastike (foli
je) in mrhovine. To je gotovo zelo 
pomembno, ker vsako mrtvo 
žival pod 80 kg lahko občani pri
peljejo v gradbeni dvor, po mrho
vino nad 80 kg pa pride občina 
sama in jo odpelje brezplačno. 
Ker v gradbenem dvoru opravlja
jo odstranjevanje mrhovine, na 
tem mestu pozivam odgovorne
ga referenta, da skrbi za to, da 
v Nonči vasi ne bo smrad nadle
govala prebivalstvo. Potrebno je 
vsak dan čistiti pripravljene kon
tejnerje.

Tudi odlaganje smeti v gozdo
vih se je po večini že prenehalo, 
povsod pa so še črne ovce. Na

i Skrb za varstvo nase narava in okolia
v občini Pliberk danes večia

Z referentom za varstvo okolja m. sv. Jožetom Partlom se je pogovarjal Silvo Kumer

Od leta 1985 naprej vodi v občini Pliberk referat za varstvo 
okolja mestni svetnik Jože Partl (EL). Referat so mu tedaj bolj 
ali manj dodelili, ker se je pač koalicija hotela znebiti referata, 
ki je le malo popularen, ker pač referent nima razdeljevati 
privilegijev. Nasprotno — referent mora z vsemi sredstvi za
gotoviti varstvo okolja in mora pogosto občane tudi z nepri
ljubljenimi sredstvi na to opozoriti.

Toda v teku 4 let sta se vloga in pomen referata bistveno 
spremenila, prebivalci so postali znatno bolj sprejemljivi za 
vprašanja okolja in so pripravljeni tudi nekaj prispevati za 
zdravo okolje. Pri tem pa ima referent m. sv. Jože Partl važno 
vlogo, namreč da skrbi za to, da bo ostala občina Pliberk 
ekološko zdrava in čista.

99 v
V naši občini zra
ka ne onesnažuje
mo — toda skrbi 
me topilnica svin
ca v Mežici, z:z:

žalost se še vedno zgodi, da 
ljudje pozabijo pravočasno pri
praviti odpadke za odvažanje 
trdih ali posebnih smeti, potem 
pa to enostavno zapeljejo v eno 
izmed jam, kjer je odlaganje pre
povedano.

Na splošno pa moram ugotovi
ti, da se je stanje vidno izboljšalo 
in sem optimističen, da bo obči

na Pliberk tudi v bodoče ostala 
ekološko zdrava.

Naš tednik: Odvažanje smeti 
je torej dobro organizirano. To
da danes povsod že skušajo 
prevzgajati ljudi v to smer, da 
na splošno ne bodo več produ
cirali toliko odpadkov oz. da 
sortirajo odpadke, ki jih spet 
uporabijo kot surovino. Kakšna 
je pripravljenost za to v občini 
Pliberk?

Jože Partl: Pripravljenost je 
vsekakor dana, toda to se mora 
še znatno izboljšati. Posamezne 
surovine kot glaževino in papir že 
zbiramo. Gotovo bomo s časom 
tudi to ponudbo lahko povečali. 
Potrebno pa je gotovo „prevzga
jati" ljudi v to smer, da bodo npr. 
mleko kupovali v steklenicah in 
ne v plastičnih zabojih. Mnogo k 
temu prispevali pa bi lahko tudi

99
Jelke v naših goz
dovih dosežejo da
nes poprečno sta
rost 60 let, to pa 
zaradi onesnaže
vanja okolja. ££

trgovci, ki naj kupcem ne bi dali 
vedno toliko zavojnega materia
la. Predvsem to velja tudi za naše 
kupce iz Jugoslavije, ki se pač 
potem pred mejo znebijo tega, 
kar pa seveda dodatno onesna
žuje gozdove.

Predvsem pa bomo vsi skupaj 
morali skušati spremeniti menta
liteto in mnenje mnogih, češ za

odvažanje itak plačam — ostalo 
pa me ne briga. Pri mladini je to 
znatno lažje, ker se tudi v šolah 
učitelji že trudijo v to smer — po
trebno pa bo doseči to tudi pri 
vseh prebivalcih.

Naš tednik: Domača podjetja 
zraka pravzaprav v večji meri 
ne onesnažujejo. Kako je to v 
sosednjih občinah v Sloveniji, 
koliko dobimo od tam onesna
ženega zraka?

Jože Partl: V naši občini pod
jetja ne onesnažujejo v večji 
meri zraka. Toda skrbi imamo za
radi topilnice svinca v Mežici. 
Toda tudi tam že skušajo najti 
rešitev z BBU v Bleibergu na 
Koroškem. Ker je vedno mnogo 
slišati o Železarni na Ravnah, 
imam znanstvene informacije, da 
tam ne zastrupljajo zraka, na 
vsak način pa ga zelo umažejo. 
Z Ravn nam torej ne grozi nevar

99
Pivovarna Gosser 
in mesto Pliberk 
zelo onesnažujeta 
reko Bistrico. Na 
vsak način bomo 
morali najti kma
lu rešitev. s-s-

nosti, želel pa si bi izboljšave v 
Velenju in v Dravogradu. Na 
skupnih srečanjih obmejnih ob
čin se bomo tej problematiki mo
rali bolj posvetiti.

Naš tednik: S Pece pride reka

Bistrica čista. Kakšno kvaliteto 
pa ima, ko zapusti Pliberk?

Jože Partl: Do pivovarne Gos
ser ima Bistrica kvaliteto 1, po pi
vovarni, ki spušča svoje odplake 
v reko, le več kvaliteto 3. Po me
stu Pliberk pa se izboljša kvalite
ta na 2, ker se bakterije pome
šajo in to pogojuje menda 
izboljšavo kvalitete.

Naš tednik: Precejšen del 
mesta Pliberk spušča svoje od
plake direktno v Bistrico. Mno
go je bilo že govora o gradnji 
kanala v mestu Pliberk, pred
vsem pristojni uradi v Velikovcu 
in Celovcu to zahtevajo. Kako 
realistična je gradnja takšnega 
kanala?

Jože Partl: Seveda mesto Pli
berk zelo onesnažuje reko, prav- 
tako tudi pivovarna v Stihu/Sor- 
gendorf. Zato zahtevajo pristojni 
uradi, da bo potrebno zgraditi v 
Pliberku kanal in ekološko sani
rati pivovarno Gosser. Predvsem 
mandatarji iz mesta Pliberk pa 
se branijo te rešitve, ker bi precej 
stala in bi morali vsi prispevati 
svoj delež. Zato zahtevajo grad
njo kanala za celo občino, kar pa 
je trenutno nerealistično, ker bi 
to enostavno preveč stalo. Dol
goročno gledano pa bomo morali 
seveda zgraditi kanal in tudi sa
nirati pivovarno, drugače ne bo 
šlo.

Naš tednik: Tudi v Borov- 
Ija/Ferlach so začeli graditi ka
nal v mestu, kjer pa so se pre
bivalci izredno borili proti. Pos
ledica je bila vidna za stranke 
pri volitvah, ko so nasprotniki 
ustanovili frakcijo in na hip 
prišli v občinski odbor. Se 
mogoče tega bojijo frakcije tudi 
v Pliberku?

Jože Partl: Gotovo se frakcije 
v Pliberku bojijo takšne 
odločitve, ker bi to lahko pomeni
lo, da bi s tem lahko prebivalce 
oz. volilce razjezili. Toda problem 
v mestu Pliberk je vedno bolj 
pereč in se tudi mandatarji iz

mesta ne bodo mogli na večno 
izmikati in braniti tega vprašanja. 
Treba bo kmalu najti rešitev, pa 
če bo tudi še tako nepopularna. 
Na podeželju, na vaseh pa pro
blem še ni tako akuten, vrhu tega 
pa so tudi tu pri gradnji novih hiš 
predpisi postali precej bolj 
strogi.

Naš tednik: Problem umira
nja gozdov je danes eden naj- 
boj perečih. Koliko je v občini 
Pliberk oškodovan tudi že 
gozd?

Jože Partl: Ker sem kmet in 
hodim mnogo po gozdovih, po
znam položaj dobro. Večjega 
umiranja gozdov pri nas pravza
prav ni. Toda jelka raste vedno 
redkeje in doseže maksimalno 
starost 60 let. To pa zaradi tega, 
ker je zelo občutljiva. Po moje je 
kriva topilnica v Mežici. Če bodo 
tam našli rešitev, bo gotovo rastla 
bolj tudi jelka.

Naš tednik: V vaš referat spa
da tudi vodna oskrba. Kako 
ocenjujete dolgoročno vodno 
oskrbo za občino?

Jože Partl: Če se ekološke 
razmere ne bodo spremenile, si 
upam reči, da imamo vodo zago
tovljeno za večne čase. Z naku
pom Kanaufovih vrelcev imamo 
zdaj dosti vode, za katero se za
nimajo tudi že druge občine, kot 
npr. Dobrla vas. Zdaj smo že 
začeli graditi vodovod, tako da 
bo kmalu v celotni občini zago
tovljena vodna oskrba. Da pa je 
prišlo do tega, je bilo z moje stra
ni potrebno veliko pogajanj z 
lastniki vrelcev in kar mnogi ver
jetno niso pričakovali, smo po
tem tudi dosegli. Dejstvo pa je, 
da to ni samo uspeh dela mojega 
referata, ampak da je to zdaj se
veda velik uspeh za vse občane. 
Kajti na Koroškem niso vse 
občine v tem ugodnem položaju, 
kar se tiče vodne oskrbe. In to 
je potrebno tudi primerno ceniti.

Naš tednik: Hvala za pogo
vor.

Pivovarna Gosser zelo onesnažuje Bistrico.

Občina 
Pliberk 
je z zdra
vo pitno 
vodo na 
srečo 
oskrb
ljena za 
večno. _

99
Stanje se je 
precej izbolj
šalo. Ljudje 
imajo več po
sluha za var
stvo okolja in 
to je predpo
goj za izbolj
šanje.

Takšnih jam je bilo več, občina jih je sanirala.
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Pločnik do kolodvora so že začeli graditi —dolgoletna želja EL in šmihelskih Po poplavljanju ostane na cesti na Letini vedno mnogo gramoza in prsti 
občanov se bo zdaj izpolnila. in tako predstavlja za vse uporabnike ceste dodatno nevarnost.

Enotna lista Pliberk za 
vsakoletni mestni praznik

Sicer se občina Pliberk zelo trudi, da bi nudila našim go
stom čim več zanimivih prireditev, toda kljub temu je v naši 
občini prav julija in avgusta zelo mirno. Goste in domačine pa 
seveda vleče na Klopinjsko jezero, kjer je ponudba znatno 
bolj zanimiva.

Končno gradijo pločnik 
Šmihelu

Dolgoletna zahteva EL 

bo zdaj uresničena!

Pred tremi leti je Enotna lista 
vložila na občini predlog za 
gradnjo pločnika med kolodvo
rom in poslopjem tovarne Kobra 
v Šmihelu. EL je to utemeljila s 
tem, da vedno več otrok hodi na 
tej cesti od kolodvora in da so 
ravno ti otroci na tej ozki cesti iz
postavljeni močnemu prometu, 
ki je še posebno intenziven, če 
gredo na delo delavci v .Filter- 
werk“. Pločnik pa seveda potre
bujejo tudi vsi, ki stanujejo v tem 
delu Šmihela.

Tri leta je potem trajalo, da je 
občina potem odobrila ta pro
jekt, ki bo znatno pripomogel k 
varnosti na tem delu ceste v 
Šmihelu.

»Pliberški časopis/ 
Bleiburger Zeitung" 
praznuje 10-letnico

Prvi občinski list v Pliberku 
.Pliberški časopis/Bleiburger 
Zeitung" praznuje letos svojo 
10-letnico. Edini dvojezični ča
sopis v občini izhaja večkrat 
letno in to tudi zelo obširno. 
Vsebina časopisa je posvečena 
skoraj izključno občinskim te
mam, predvsem pa nudi ob
čanom informacije o dogajanju 
v občini sami. Glavni urednik 
.Pliberškega časopisa" je Fric 
Kert, njemu ob strani pa stoji 
vrsta sodelavcev, ki z velikim 
idealizmom oblikujejo časopis.

Letos bo .Pliberški časopis" 
namreč priredil še velik jubilejni 
praznik, na katerem se bo še 
bolj obširno predstavil obča
nom. Na to slavnost vas ured
ništvo časopisa že danes pri
srčno vabi.

Da bi ravno v teh dveh mese
cih nudili gostom in domači
nom nekaj zanimivega, se EL 
zavzema za vsakoletni mestni 
praznik/Stadtfest, na katerem 
bi praznovala vsa občina.

Smisel takšnega mestnega 
praznika bi bil tudi v tem, da se 
bodo ljudje iz naše občine 
srečali — kar služi tudi medse
bojnemu razumevanju.

Gotovo pa bi ta mestni praz
nik privabil tudi številne turiste,

katerimi bi nudili na glavnem 
trgu in v dvoranah v Pliberku 
program, ki bi segal od glasbe, 
razstav, literature, zabave in 
športa.

Točen program pa naj bi iz
delali potem vsi, ki bi imeli za 
to zanimanje — gotovo tudi 
turistično društvo v Pliberku. 
Prvi praznik naj bi bil že leta 
1990 in trajal 2 do 3 dni. Prire
ditelj pa naj bi bila občina Pli
berk. K sodelovanju pa so že 
danes vsi prisrčno vabljeni.

Voda poplavlja Letino — 
kaj bo storila občina?
Na Letini po vsakem deževju 

poplavlja površinska voda z 
Libiča cesto in posamezna 
dvorišča. S tem seveda ogroža 
varnost na cesti, in onesnažuje 
vas.

Ker se stanje po vsakem 
deževju le še dodatno poslab
ša, so na Letini vaščani iskali 
pomoč na občini. Na iniciativo 
EL so Letinčani stavili na 
občino predlog, da naj ona 
ukrepa proti tem poplavam. V 
pismu prosijo občino, naj skrbi 
za to, da voda v bodoče po 
dežju ne bo mogla več poplav
ljati vas. Zdaj vsi čakajo na 
odločitev v občini, ki pa naj bi 
hitro odločala, kajti naslednji 
dež bo gotovo prišel tudi poleti 
že prav kmalu . . .

Zdaj ne bo potrebno več ..divje" plakatirati!
Vsak, ki dela pri 

kakšnem društvu, 
gotovo pozna teža
ve, ki lahko nastane
jo v zvezi s plakati
ranjem. Dosti javnih 
tabel ni na razpola
go, „divje“ plakatira
ti pa je prepovedano 
— „Bergwacht“ je 
že marsikateremu 
društvu izstavila 
kakšno kazen.

Referat za varstvo 
okolja (m. sv. Jože 
Partl EL) je pustil 
postaviti v občini do
datno 8 tabel, na ka
terih bodo občani in 
domača društva lah
ko najavila svoje pri
reditve. Zdaj se jih 
bo treba le še po-

V občini so postavili dodatno 8 takšnih tabel za plakatiranje služevati.
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Davčni
nasveti
Piše
dr. Marian 
VVakounig

Davčni 
problemi 
v zvezi

z jamstvom za proizvode 
(ProMthaftung)

Po dolgih pogovorih ter ne
štetih intervencijah podjetni
kov je Zvezno ministrstvo za 
finance na Dunaju pred krat
kim končno zavzelo stališče k 
davčni problematiki jamstva 
za proizvode. V zvezi s tem 
finančna uprava skuša najti 
odgovor na vprašanje podjet
nika, kako naj ta v bilanci 
„davčno“ poskrbi za eventual
no jamstvo proizvodov. Naš 
tednik bo iz aktualnih vzrokov 
v tem članku bralce (pred
vsem pa podjetnike) seznanil 
s to problematiko — to pa za
radi tega, ker še do danes 
nešteto podjetnikov podce
njuje „ nevarnost", ki lahko na
stopi kot posledica jamstva 
za proizvode. Ta članek naj 
Vas seznani z „davčnimi“ 
možnostmi za zmanjšanje te 
nevarnosti.

Kaj je bistvo jamstva za 
proizvode?

S 1. 7. 1988 (torej pred pri
bližno enim letom) je tudi v Av
striji stopil v veljavo zakon o 
jamstvu za proizvode (Produkt- 
haftungsgesetz). Po tem zako
nu jamči vsak proizvajalec, 
importer (uvoznik), trgovec 
(Handler) za telesno poškod
bo oz. škodo na stvareh, ki je 
nastala zaradi tega, ker je 
kupčeval s pomanjkljivimi 
proizvodi. To jamstvo nastopi 
takrat, če — zgoraj omenjeni 
podjetnik — v določenem roku 
ni imenoval svojega dobavitelja 
(Lieferant). Omenil bi samo, da 
za to jamstvo krivda podjetnika 
ni predpogoj (Verschuldens- 
unabhangige Haftung). Pod 
določenimi pogoji je podjetnik 
tudi po tem „ostrem“ zakonu 
oproščen jamstva (Glej § 8 za
kona o jamstvu za proizvode).

Kako naj podjetnik skrbi za 
kritje (Deckungsvorsorge)?

Po zakonu o jamstvu za pro
izvode (§ 16) imajo podjetniki 
dolžnost, da se na primeren 
način zasigurajo pred nastopa
jočimi odškodninami. Za take 
slučaje podjetnik lahko poskrbi 
na dva načina in sicer:

a) v obliki obveznega škod
nega zavarovanja (Haftpflicht- 
versicherung) ali pa

b) v obliki bilančne rezerve 
(Ruckstellung).

Ta bilančna rezerva ima cilj, 
da upošteva bodoče izdatke v 
bilanci. Preden se bom bolj 
točno ukvarjal z rezervo za 
jamstvo proizvodov (Ruckstel
lung fur Produkthaftung), bi 
rad na kratko nakazal tiste kri
terije, ki so potrebni, da sploh 
lahko tvorite rezervo v bilanci.

Kdaj podjetnik lahko tvori 
rezerve?

Davčni zakoni o tem ne pove
jo kaj točnega, pač pa se — kot 
posledica mnenja upravnega 
sodišča ter finančne uprave — 
prizna tvorba rezerve v bilanci 
takrat, če podjetnik s precej
šnjo verjetnostjo lahko „raču
na" z bodočimi izdatki. Te re
zerve naj upoštevajo bodoče iz
datke podjetja in so za podjet
nika deloma tudi zaradi tega 
tako „ugodne“, ker v letu tvorbe 
.zmanjšajo" obdavčljivi dobi
ček. To zmanjšanje dobička 
preko rezerv pa na drugi strani 
povzroča, da si finančna upra
va (predvsem v teku revizije / 
oziroma davčnega pregleda) 
precej točno ogleda te bilančne 
rezerve.

Če so predpogoji dani, pod
jetnik seveda lahko tvori rezer
ve za jamstvo proizvodov.

Rezerva za jamstvo pro
izvodov:

Tvorjenje (in s tem zmanjša
nje dobička) rezerve je dovolje
no samo takrat, če podjetnik 
za to jamstvo še ni zaključil 
škodnega zavarovanja (oboje ni 
možno).

Na področju produktnega 
jamstva je rezerva dovoljena za 
tiste produkte, s katerim pod
jetnik kupčuje po 1. 7. 1988. V 
tej zvezi bi omenil, da bo tvorba 
rezerv iz davčnega vidika mož
na predvsem takrat, če je pod
jetnik — ker že pričakuje jamst
vo — najavil terjatve napram 
proizvajalcu ali pa importerju. 
Prav tako bo finančni urad pri
znal rezerve v bilanci takrat, če 
je podjetnik opazil, da prodaja 
pomanjkljive produkte (napaka 
je npr. nastala v produkcijskem 
procesu) in že zaradi te situaci
je pričakuje, da ga bodo priteg
nili k jamstvu.

V kateri višini se lahko tvori 
rezerva za jamstvo pro
duktov?

Nasplošno se rezerve v bi

lanci priznajo samo takrat, če 
podjetnik napram podlagam 
lahko dokaže, da mu že v ne
posredni bodočnosti pretijo iz
datki. Rezerve za riziko, ki ga 
podjetnik začasno še ne more 
točno oceniti, se tvorijo lahko v 
pavšalni višini. Ta pavšalna 
višina pa ne sme biti neizmerna, 
temveč verodostojna, sicer je

V bilanci za leto 1992 nima
mo več rezerve iz leta 1988, 
ker je moral podjetnik to rezer
vo v četrtem (4.) letu po tvor
jenju zopet razrešiti.

To pa pomeni, da se celotne 
rezerve zmanjšajo za 
30.000,— iz leta 1988. Podjet
niku rezerve takrat ni treba 
razrešiti, če jo je porabil za 
jamstvo.

To pavšalno ovrednotenje 
rezerv (0,5 % letnega prome
ta) velja tako dolgo, dokler 
podjetnik ne more dokazati, 
da je pavšalno ovrednotenje 
prenizko. Če podjetnik lahko 
dokaže, da so pavšalne rezer-

finančni urad ne more priznati.
— Ker je zakon o jamstvu za 

proizvode stopil v veljavo šele 
s 1. 7. 1988, podjetniki na tem 
področju še nimajo izkušenj, 
tako, da jim manjkajo podatki 
za verodostojne rezerve. Iz tega 
razloga se morajo podjetniki 
posluževati drugih podatkov. V 
tej zvezi finančno ministrstvo 
prizna, da se rezerva tvori v isti 
višini, za katero bi sicer moral 
podjetnik — če ne bi tvoril bi
lančne rezerve — zavarovati ri
ziko za jamstvo proizvodov 
(Produkthaftungsrisiko). To je 
ena možnost.

— Druga možnost za tvor
jenje rezerve pa je sledeča: 
Podjetnik od svojega letnega 
prometa brez prometnega dav
ka (Nettoerlčse ohne Umsatz- 
steuer) 0,5 % prihrani za re
zerve. Rezerve, ki jih je tvoril 
na ta način, mora v četrtem letu 
po tvorbi razrešiti — če jih 
medtem ni porabil za jamstvo.

ve prenizke, potem seveda lah
ko tvori višje rezerve.

Ob koncu bi samo omenil, da 
sem podal trenutno mnenje 
zveznega ministrstva za finan
ce. To mnenje velja pa seveda 
za vsa v Avstriji delujoča pod
jetja, pri katerih lahko nastopa 
jamstvo za proizvode. Povedal 
bi pa tudi, da se v naslednjih 
letih lahko pričakuje še bolj de- 
tajlirano stališče finančne 
uprave — to pa takrat, če bomo 
že imeli izkušnje na področju 
jamstva za proizvode. Do ta
krat pa se morate držati tega 
navodila.

Primer:
Podjetnik A ima sledeči letni promet —
1. 7. 1989 — 31. 12. 1988 = 6.000.000,— šilingov (1. leto)
1. 1. 1989 — 31. 12. 1989 = 13.000.000,— šilingov (2. leto)
1. 1. 1990 - 31. 12. 1990 = 14.000.000,— šilingov (3. leto)
1. 1. 1991 — 31. 12. 1991 = 14.000.000,— šilingov (4. leto)
1. 1. 1992 — 31. 12. 1992 = 16.000.000,— šilingov (5. leto)

Kot rezerve podjetnik A lahko tvori:
Za 1. leto, torej 1988, 0,5 % od letnega prometa — to je 
6.000.000,—, tako da ima v bilanci rezervo v višini 30.000,— 
šilingov.
Za 2. leto (1989) 0,5 % od 13.000.000 = 65.000,—
Za 3. leto (1990) 0,5 % od 14.000.000 = 70.000,—
Za 4. leto (1991) 0,5 % od 14.000.000 = 70.000,—
Za 5. leto (1992) 0,5 % od 16.000.000 - 80.000,—

Kaka slika se poda iz tega primera v bilancah podjetja A?
V bilanci za leto 1988 je zapisana rezerva z 30.000,—
V bilanci za leto 1989 je zapisana rezerva
za lero 1988 ter za leto 1989 — skupno torej 95.000,—
V bilanci za leto 1990 je zapisana rezerva za
leto 1988, 1989, 1990 — skupno torej z 165.000,—
V bilanci za leto 1991 je zapisana rezerva za
leto 1988, 1989, 1990, 1991 — skupno torej z 235.000,—
V bilanci za leto 1992 je zapisana rezerva za
leto 1989, 1990, 1991, 1992 — skupno torej z 285.000,—
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Slovenski radijski spored, 
petek, 24. 7.,

Naša vas Sveče (Andrej Feinig)

Sveče, vas v sredini Roža, so znane 
po umetnikih in kulturnem delu. Tu
kaj je živel in si ustvaril svojo galeri
jo prof. France Gorše, sem zahaja 
vsako leto svetovljan — slikar Stan
ko Rapotec, v Svečah se odvija pri
znani slikarski teden in še več zani
mivosti bi lahko našteli.

V ozadju vsega tega živahnega 
kulturnega snovanja pa niso samo 
pridni kulturni delavci, ampak tudi 
simpatični in za umetnost sprejem
ljivi vaščani. O njih in o sveškem 
življenju bo govorila ta oddaja. K 
besedi bodo prišli tudi vaščani 
sami. Oddajo je pripravil mag. An
drej Feinig.

NA TELEVIZIJI

PETEK, 21. julija
Slovenščina, moj jezik!

SOBOTA, 22. julija
Duhovni nagovor (de
kan Kristo Srienc). 
Voščila (D. Urschitz)

NEDELJA, 23. julija
„Rad bi vedel, kako 
kmetič. . .“

PONED., 24. julija
Pri nas v Svečah.

TOREK, 25. julija
Halo prijatelj

SREDA, 26. julija
Glasbena sreda: naši 
poslušalci moderirajo

ČETRTEK, 27. julija
Rož — Podjuna — 
Zilja.

Dober dan, Koroška!
(23. julija 1989, FS 2, 13.00)__

Kaj so pripravili sodelavci in so
delavke slovenskega televizijske
ga sporeda tokrat?

Iz deželnega arhiva 
(konec serije)
Uradna dvojezičnost na Koroškem je 
bila včasih bolj razširjena

Zlatomašnlk Messner v Železni 
Kapli
Kaj je še drugače novega na 
Koroškem

IZOBRAŽEVALNO IN 
ROMARSKO POTOVANJE:

od ponedeljka, 24. julija, do ponedelj
ka, 31. julija 1989 
IZOBRAŽEVALNO POTOVANJE: 
OGLED ROMANSKIH IN GOTSKIH 
STOLNIC V NEMČIJI 
Proga: VVurzburg, Limburg, Koblenz, 
Ander, Maria Laach, Rheintal, Mainz, 
Bonn, Koln, Aachen, VVorms, Speyer 
Vodstvo: dr. Johann Sturm, rektor 
Jože Kopeinig_______ ____________

od petka, 25. avgusta, do petka, 1. 
septembra 1989
IZOBRAŽEVALNO POTOVANJE V 
RUSIJO

od sobote, 23. septembra, do nedelje, 
1. oktobra 1989
ROMARSKO IN IZOBRAŽEVALNO 
POTOVANJE V LURD, LA SALETTE 
IN MARIJA EINSIEDELN

Skupina Hot-Hot bo to soboto, 22. julija 1989, igrala na plesu 
SAK pri Šoštarju v Globasnici. Ples se prične ob 21. uri

ŽELEZNA KAPLA
Slovensko prosvetno društvo ZARJA v 
Železni Kapli vabi na 
FOLKLORNO SREČANJE 
v nedeljo, 23. julija 1989
13.00 zbiranje folklornih skupin
14.00 povorka in nastop pred hotelom 
Obir nato ples z ansamblom kvintet Sava

ŽELEZNA KAPLA
ROMARSKI DAN na god sv. Ane pri Devi
ci Mariji v Trnju.
Čas: sreda, 26. 7. 1989. Sv. maše ob 7., 
8., 9., 10.
Kraj: pri Devici Mariji v Trnju 
Novomašnik Vid STANOUNIG iz Škofje 
Loke — po sv. maši novomašniški bla
goslov.

LOČE
FOLKLORNI VEČER
Čas: ponedeljek, 24. 7. 1989, ob 20.30 
Kraj: gostilna VVrolich v Ločah 
Prireditelj: SPD „Jepa Baško jezero" iz 
Loč

RADIŠE
BISERNA MAŠA župnika Ludvika Janka 
in ZLATA MAŠA župnika Andreja Lam- 
pichlerja
Slavnostni pridigar je župnik Tomaž 
Holmar
Čas: nedelja, 23. 7. 1989, ob 15. uri 
Kraj: v farni cerkvi na Radišah

DOBRLA VAS

OB ZABLATNIŠKEM 
JEZERU
SPD Danica vabi na Kulturni večer, ki bo 
v četrtek, 27. 7. 1989 ob 20.30 uri na 
Breznikovem campu ob Zablatniškem 
jezeru
Sodelujoči: Zabavni ansambel ZMEDA, 
mešani pevski zbor SPD Danica, vokalni 
ansambel SPD Danica.

SODALITAS
v sredo, 2. avgusta, ob 20. uri
VEČER SLOVENSKE LJUDSKE 
PESMI
Nastopa: družina Lipusch, Strpna 
vas
od srede, 16. avgusta, od 18,-ure do 
sobote, 19. avgusta, do 13. ure
Duhovne vaje za duhovnike: DA 
BOGU, DA ČLOVEKU, nem.
Voditelj: škof Jakob Mayr, Salzburg
v sredo, 23. avgusta, ob 20. uri
Koncert: SONATINA ALOJZA SRE
BOTNJAKA
Nastopata: Michael Grube, violinist, 
Erican Saydam, pianist
GALERIJA TINJE:
RAZSTAVA DEL IŠKE RANE (slike) 
Razstava traja do 5. septembra 1989
v nedeljo, 20. avgusta, ob 20. uri
ODPRTJE RAZSTAVE FOTOGRAFIJ 
„VIŠARSKI MOTIVI" VINKA ŽAKLJA

VEŠKI STAN
LOVSKA MAŠA

Čas: nedelja, 30. julija, ob 11. uri 
Kraj: na Veškem stanu v kapelici 
sv. Ane in sv. Huberta 
Prireditelj: Klub prijateljev lova 
Mašo bodo sooblikovali lovski ro- 
gisti iz Pliberka in Železne Kaple 
ter MoPZ „ Kralj Matjaž"
Sveto mašo bo daroval dekan Kri
sto Srienz

Ob sobotnih večerih so svojčas fantje 
na vasi peli svojim dekletom pod 

oknom.
To tradicijo in te izgubljajoče se ljube
zenske pesmi poživljajo fantje v 
Zgornji vesel in v okolici Bilčovsa.

VAŠČANI POJO
PODOKNICE

v soboto, 29. julija, ob 20.30 
na Horica pri KOŠARJU — 
VALENTINITSCH na GORI. 

Sodelujejo:
PODHUMŠKA DEKLETA in 

ansambel HARMONIJA

Vabimo Vas na prijeten do
mač večer s pristnimi ljudski
mi pesmimi (navrh pa še pri

grizek in mošt).

FOLKLORNI VEČER
Čas: četrtek, 3. 8. 1989, ob 20.30 
Kraj: v samostanu v Dobrli vas (v slučaju 
slabega vremena bo prireditev v avli Glav
ne šole v Dobrli vasi 
Nastopa: svetovno znan foklorna skupina 
EMONA iz Ljubljane, ki bo izvajala plese 
iz Slovenije in iz drugih republik Jugoslavi
je v pristnih narodnih nošah. Skupino 
spremlja tamburaški orkester. Folklorna 
skupina pa je že nastopala skoraj po vsej 
Evropi: v Alžiriji, Turčiji in Egiptu. 
Prireditelj: Slovensko prosvetno društvo 
.Srce" v Dobrli vasi

GLOBASNICA
ŽEGNANJE PRI SV. ANI NAD MEŽICO
Čas: v nedeljo, 30. 7. 1989, zbirališče ob 
8.30
Kraj: pred gostiščem Juenna 
Prireditelj: Planinsko društvo odsek Glo
basnica

NAŠ TEDNIK — Lastnik (založnik) In Izdajatelj: društvo 
.Narodni svet koroških Slovencev-, ki ga zastopata pred
sednik dr. Matevž Grilc in mag. Marjan Pipp, Viktrlnger 
Ring 26, 9020 Celovec.
Uredništvo: Silvo Kumer (glavni urednik) urednika Franc 
VVakounig in Vincenc Gotthardt, Viktringer Ring 26. 9020 
Celovec.

Hvala za podporo 
ljudski šoli Mohorjeve

Združenje staršev na ljudski šoli Mohorjeve se prav prisrčno 
zahvaljuje Posojilnici-Celovec in Zvezi-Bank za brezplačni tisk 
položnic. Zahvaljuje se pa tudi 8. B razredu letnik 1979, za 
velikodušno podporo ob 10-letnici mature. Nabrali so ob 
srečanju v Hodišah 5600 S. (Miran Breznik, Mira Einspieler- 
Grčtschnig, Štefka Fera-Kap, Ljudmila Gasser, Marija Hader- 
lap, Uršula Kelich-Schellander, Melitta Klinar, Stanko Pčrtsch, 
Veronika Sommeregger, Mirko Tischler, Marjan Velik, Helena 
Verdel, Irena Verdel, Marica VVernig, Štefan VVutte, Kristijan 
Zeichen, Črtomir Živkovič in razrednik prof. Štefan Močilnik).

Tudi vsem ostalim, ki so nas že in ki nas še bodo podprli, 
prisrčna HVALAM
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POPUSTI
MLADA K E L
vabi na dopust v

OHRID
— hotel Metropol (A kat.)

od 13. do 
20. avgusta 1989.

Cena po osebi:
šil. 4280,—

V ceni vključeno: 
prevoz iz Celovca, polet, 
prevoz v Ohrid, 7 x polpen
zion, dvoposteljne sobe, 
tuš, wc

Društva upokojencev
Šentjakob v Rožu, Podjuna 

in Pliberk
vabijo na enotedenski 

dopust v

BAŠKO - otok KRK,
hotel Corinthia (B kat.)

od 22. do
29. septembra 1989

Cena po osebi:
šil. 2260,—

V ceni so vključeni: 
prevoz z avtobusom iz 
Podjune, Celovca in Ko- 
žentavre, 7x polpenzion, 
dvoposteljne sobe, tuš, wc

----------- o------------ -

Dopust z 
NAŠIM TEDNIKOM

v BUDVI — 
Slovenska plaža

od 3. do 10. oktobra 1989

Cena po osebi:
šil. 3180,—

V ceni vključeno: 
prevoz iz Celovca, polet, 7 
x polpenzion, dvopostelj
ne sobe, tuš, wc, prevoz z 
letališča do hotela in 
nazaj.

Prijave sprejema 
uprava Našega tednika 

potel.: (0463) 51 25 28-21

in turistična agencija

CARTRANS
tel. (0463) 51 26 80

Škofijska razstava skrita umetnost

Razstava je odprta vsak dan 
od 9. do 17. ure

Dragocenosti iz zbirk 
krške škofije si lahko ogle
date še do 26. oktobra na 
gradu StraBburg. Neznani 
zakladi, ki so last koroške 
Cerkve, so tako dostopni 
tudi javnosti. Zamisel raz

stave ni umetnostno-slogov- 
na, ampak teološko-ikono- 
grafska.

Vsebinski lok razstave se 
razteza od božje besede in 
njenega oznanila, upodobit
ve krščanskega izročila v 
sliki in besedi, preko prika
zov različnih dogodkov iz 
življenja božje Matere in 
svete družine, Gospodove
ga življenja in njegovega mi
sterija, pa tja do svetnikov in 
zavetnikov, ki so zgled v 
življenju. Razstavo si lahko 
ogledate vsak dan od 9. do 
17. ure.

Pa še nekaj ob rob. Obli
kovanje letaka in plakata za 
to razstavo je gotovo vredno 
ocenitve tudi z umetnostno- 
grafičnega vidika. Že letak 
in plakat sama sta grafična 
umetnina in morebiti kandi
data za kakšno grafično 
nagrado.

□ PISMA BRALČEVO

Ne morem molčati!
Pri znancu sem čakal na sloven

sko oddajo avstrijske televizije. Ker 
ni vedel, na katerem kanalu je, je pač 
iskal. In kaj je našel? Dobil sem 
občutek, kot da sem v letu 1941.

Avstrijska televizija je prenašala 
katoliško mašo in med pridigo so 
„padale“ besede kot junija 1941 ob 
napadu na Sovjetsko zvezo. Tega 
H 'spuda bi rad pobarav, zakaj se on 
takrat (in njegovi trobentači) ni pro
stovoljno javil na vzhodno fronto. 
Tam bi svoje junaštvo lahko v .zaled
ju" pokazal, ker so .komuniste" pobi
jali kot mačke. Če bi bil pa rad še 
večji junak, bi šel lahko leta 1942 z 
nami v Kavkaz, vendar tam bi ga rad 
videl ob koncu leta. Bilo je namreč 
več .maulreiserjev", ki so se p. d. 
rečeno, v hlače usrali.

Leta 1943 sem pa obrajžal vse bal
kanske države, kjer smo se spet bo
rili proti „komunističnim bandam". 
Tako smo, kar nas je imelo srečo, da 
smo preživeli, ob komcu leta 1944 
dosegli avstrijsko mejo. Pa še ni bilo 
konec! V začetku januarja 1945 smo 
porajžali v vzhodno Prusijo. Ko se je 
konec januarja začela .komunistična 
ofenziva", smo se podati proti Varšavi 
in prevažali do Odre (Muschkau) v 
„kesslnu “. Potem smo se tepli s . ko
munisti“ v Slezi ji do 4. maja 1945. 
Naslednji dan, 5. maja pa spet na 
vlak in v Olmitz po kvarglne. Name
sto teh smo pa spet naleteli na komu
niste, ki so nas podili kot ovce do 
bližine mesta Tabor, kjer je bil 11. 
maja konec našega junaštva, zma
gali so pa le .komunisti". Vse, kar 
sem tu napisal, sem tudi doživel. Pri 
Beogradu sem bil tudi 10 dni 
pogrešan.

Kot rečeno, smo mi vse tiste, ki so 
iz varnega zaledja udrihali po .komu
nistih", .unšali", naj n'mav povohajo 
v .drek", ki je tiste, ki so ga vohali 
povsod enako smrdel. A žal nobenih 
teh junakov nisem videl.

Moj znanec je torej našel kanal, iz 
njega pa so prilezle podgane!

Kristi Lajčaher, 
Kotmara vas

P. S. Vsem poštenjakom v premislek: 
Slovenski izseljenci so leta 1946 

hoteli imeti v Celovcu mašo za žrtve 
in za srečno vrnitev. Oblasti so jim 
to preprečile s škropljenjem, škof 
Kostner pa župniku Mikuli maše- 
vanja v stolnici ni dovolil. Bivši kardi
nal Konig pa je pred nedavnim na 
Dunaju bral mašo za žrtve kitajske 
„ kontrarevolucije"

ZADMIGMARKET
PLIBERK

• NAJNIŽJE CENE
• PRIJAZNA POSTREŽBA
• NAJVEČJA IZBIRA
• DOBRA KVALITETA

PRIČAKUJEMO VAS

TEDEN MLADIH UMETNIKOV 
V MLADINSKEM CENTRU NA REBRCI

od ponedeljka, 24. julija, do sobote, 29. julija 
Z VAMI BODO DELALI, RISALI, PELI, PLESALI . . .

• Valentin Oman • Barbara Moseneder • Tanja Zgonc
• Saša Kump e Rožica Pušnik e lise Moller
• Drago Druškovič • Hermi Paulič • Janez Bitenc

• Anica Fugger

Starost: od 6 do 12 leta
Prinesi s seboj: osebne potrebščine, delovno obleko, škarje, lepilo, vodene 
barvice in veliko dobre volje!!!
Prijave sprejema: Mladinski center na Rebrci, 9133 Miklavčevo, tel.: 
04237/2142 ali Krščanska kulturna zveza, Viktringer Ring 26, 9020 Celovec, 
tel.: 0463/516243, ter Katoliška otroška mladina, Viktringer Ring 26, tel.: 
0463/511166-78.

PRIJAVNICA

Moja hčerka/moj sin ___________________________________

roj. dne __________ Naslov:___________________________

_______________________________ se sme udeležiti počitni
škega tedna TEDEN MLADIH UMETNIKOV, ki bo od 24. do 29. 
julija na Rebrci.
Zavedam se, da vodstvo počitniškega tedna ne more nositi odgovornosti 
za bolezen, nezgodo in škodo, ki jo povzroči moj otrok po lastni krivdi. 
Potrjujem, da je moj otrok zavarovan pri bolniški zavarovalnici.

(podpis očeta ali matere)

Korotan
lmport-Export GmbH

Viktringer Ring 26, A-9020 Celovec, Telefon (0463) 56 2 16, Telex 422801
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V 1. razredu letos ni favorita — vsi se
hoiiio
izpada

V1. razredu letos ni pra
vega favorita za naslov 
prvaka, le Velikovec je 
močno ojačil moštvo. DSG 
Sele so močno oslabljene, 
Globasnica in Šmihel pa 
sta vsaj nekoliko lahko 
izboljšala kader.

Herbert Kulmesch je letos trener 
v Selah

Kader Selanov: Fuchs (Tržič), 
Užnik, K. Hribernik, Mak, Štern, 
Pristovnik, N. Če rtov, P. Čertov, 
Ando Oraže, Ahim Oraže, Božič, 
Mario Oraže, Rudi Urban, Jug.

Igralec trener: Herbert Kulmesch 

Sekcijski vodja: Nanti Olip

Z dr. Ramšakom hoče Franc Sla- 
nitsch v Šmihelu uspeti

Kader Šmihela: Puckel, Vodiunig, 
Leitgeb, Šuler, Krausler, Golaut- 
schnig, Blažej, Motschilnik, Marko, 
Bucbvvald, Grubelnik, W. Berch- 
told, K. Berchtold, Šumnik, Kolle- 
ritsch, Ramšak, Ebervvein.
Trener: Franc Slanitsch 
Sekcijski vodja: Willi Vodiunig

Paul Steki je spet prevzel Glo
basnico

Kader Globasnica: Smrečnik, Li- 
puschek, Fera, Schatz, H. Micheu, 
K. Micheu, E. Pajančič, Fister, 
Blažej, Gregorič, Medvoz, Modre, 
Vavče, Hutter, Sadjak.

Trener: Pavel Štekel 

Sekcijski vodja: Pepo Micheu

Lina ie močna, kot že dolgo nei
14 dni pred pričetkom prvenstva smo si ogledali položaj 

v koroški ligi, ki je očitno letos močna, kot že dolgo ne.
Kar pet klubov hoče naslov koroškega prvaka, skoraj vsi 
klubi pa so izredno ojačeni.

Povprašali smo predstavnike klubov, kako gledajo na 
sezono.
1. Kako je vaše moštvo pripravljeno na sezono?
2. Kakšen je vaš cilj v tej sezoni?
3. Kdo so letos favoriti?
SAK (Lojze Jagodič)
1. Letos imamo naj večji kader. Doslej 
še nikoli nisem imel na razpolago to
liko igralcev, zato sem prepričan, da 
bomo lahko s polno paro vso sezono 
trenirali. V pripravah smo odigrali ne
kaj zelo težkih tekem, rezultati kaže
jo, da smo dobro pripravljeni.
2. Naš cilj je koroški prvak
3. WAC, Trg/Feldkirchen, VSV

Trg/Feldkirchen (Alfred Mčlzer)
1. Letos smo pričeli s pripravami ne
koliko pozneje, ker smo imeli kvalifi
kacijske tekme za II. ligo. Moštvo je 
ostalo nespremenjeno, dobili pa smo 
še nekaj igralcev.
2. Naš cilj je II. liga
3. WAC, SAK, VSV

SVG Pliberk (dr. Ivan Ramšak)
1. Prvenstvo bo letos zelo napeto, ker 
so se skoraj vsa moštva ojačila, za 
nas pa bo letos naloga težja, ker ne 
bom igral jaz in oba Hoberja. Mladi 
igralci pa se bodo morali šele navaditi.
2. Mesto za pokal
3. WAC, SAK

WAC (Helmut Kirisits)
1. Letos imam na razpolago kar 21 
igralcev in zelo talentiran naraščaj. 
Igrali bomo z moštvom, ki smo ga 
imeli že lani v II. ligi.
2. II. liga
3. Trg, SAK, VSV

VSV (Mag. Fritz Driesler)
1. Moštvo zelo dobro trenira, začeli 
pa smo že zelo zgodaj. Treniramo 
skoraj vsak dan, uspelo pa nam je 
pridobiti nekaj zelp dobrih igralcev, 
kot npr. legionarja Žlaka, od katerega 
si veliko pričakujemo.
2. Mesto med prvimi tremi
3. WAC, SAK, Trg

Rapid Lienz (mag. Robert Idi)
1. Novi igralci in mladi talenti zelo do
bro trenirajo. Težko pa bo za nas, ker

smo oddali nekaj standardnih 
igralcev.
2. 2.-5. mesto
3. WAC, VSV, SAK, Trg

Klopinj (VValter Jernej)
1. Trenirali smo zelo trdo in veliko, 
skoraj vsak dan smo delali z 
moštvom. Pridobili pa smo le igralce 
iz nižjih lig, tako da se nismo zelo 
ojačili.
2. Na vsak način hočemo ostati v ligi.
3. WAC, Trg, SAK

ATUS Borovlje
(direktor Ingo Sterbenz)
1. Kondicijsko je pripravil moštvo 
igralec Sagmeister, pridobili pa smo 
tudi nekaj rutiniranih igralcev, tako 
da se naj ne bi več borili za zadnja 
mesta.
2. Mesto v sredini
3. WAC, SAK, Trg, VSV

ASKO Irschen
(Gottfried Brandstatter)
1. Z velikim veseljem treniram prvaka

podlige. Igralci so izredno motivirani, 
na razpolago pa imamo precej velik 
kader, kar je v teku prvenstva zelo 
pomembno.

2. Obstoj v koroški ligi
3. WAC, Trg, VSV, Lienz

ATSV VVolfsberg (Josef Kirisits)

1. Letos bomo igrali pretežno z lastni
mi igralci, kar se je izkazalo kot pra
vilno že letos vigredi.

2. Mesto v prvi polovici lestvice
3. WAC, SAK, Trg, Lienz

Friesach/Breže
(Klaus Mitterdorfer)
1. Na žalost smo izgubili dva zelo ru
tinirana igralca (Haubitz, Fatur), igra
li pa bodo zdaj lastni mladi igralci. Pri 
nas pa bodo igrali odlični legionar 
Hrva (iz Maribora) ter Fischerja.
2. Mesto 1—5
3. VSV, SAK, WAC, Trg

VVietersdorf (Franz Zore)
1. Klub je zapustilo precej standard
nih igralcev, drugo leto v koroški ligi 
pa je za vsako moštvo najtežje. 
Upam, da bodo mladi igralci ustrezali 
in dokazali, kaj znajo.
2. Obstoj v koroški ligi
3. WAC, VSV, SAK, Trg

FC Št. Vid (Helmut Kreuzer)
1. Zapustili so nas zelo dobri igralci 
kot Horky, Flays in Strugger, ki so bili 
stebri moštva. Po združitvi s SCA 
imamo na razpolago seveda veliko 
igralcev, najti pa bo treba pravo 
moštvo.
2. Mesto v prvem delu lestvice
3. Trg, VSV, WAC

FC Molltal (Sepp Feierabend)
1. Domov se je vrnil Schonegger iz 
Spittala, ki naj bi motivirali mlade 
igralce. Kronsteinerja, Turka in Holz- 
feinda pa bo le zelo težko nado
mestiti.
2. Obstoj v ligi
3. VSV, WAC, SAK, TrgV koroški ligi je letos pričakovati težek boj za naslov prvaka.



STRAN -i p- petek,
I O 21 julija 1989 Šport

SflK ie letos le edan izmed favoritov 
Pliberk letos še močnejši

Slovenski atletski klub je dobil letos vse igralce, ki si jih je želel. Po
leg Marjana Sadjaka, za katerega se je SAK že leta potegoval, sta se 
priključila moštvu tudi Richard Urank in bivši kapetan Marjan Velik,

ki se je vrnil iz Treibacha.
Že preteklo sezono pa je pri SAK treniral 

vratar Milan Oraže, ki bo zdaj tudi branil za 
SAK. S Kunčičem se SAK ni mogel več 
pogoditi, iz športnih razlogov pa sta 
odšla v Dobrlo vas Pepi Pasterk in \
Werner Gorenschek. Oba upata, da 
bosta tam prišla bolj do veljave. Glo- 
bašani pa so si izposodili vratarja 
Janka Smrečnika in napadalca Jo
žeta Gregoriča, ki je že lani igral 
v Podjuni.

Predsednik SAK dr. Roland Grilc je imel v prestopnem roku 
veliko dela. SAK ima letos 19 igralcev za I. moštvo in si ždli 

za 20-letnico naslov prvaka. ►

Marjan Sadjak je letos prišel iz Dobrle vasi in šteje 
med velike talente v moštvu trenerja Jagodiča.

Cilj SAK — naslov prvaka!
Letos praznuje SAK svojo 

20-letnico. Zato je odbor poskrbel 
tudi za to, da ima trener Jagodič na 
razpolago odlično moštvo, s katerim 
naj bi bilo možno osvojiti koroški na
slov. Kader igralcev je velik, kot še 
nikoli. Trener bo imel na razpolago 
dosti enakovrednih igralcev — in bo 
lahko seveda potem tudi temu pri
merno treniral z moštvom.

SAK, Trg, WAC, VSV, Lienz - 
vsi hočejo postati prvaki!
Konkurenca v koroški ligi bo letos 

izredno močna, od vsega začetka kar 
pet moštev gre s ciljem prvaka v 
prvenstvo. SAK ima ob začetku zelo 
dober žreb, v prvih štirih tekmah kar 
trikrat doma. Nenazadnje pa bo le 
odločala kvaliteta moštva in tu — 
tako trener Jagodič — ima SAK goto
vo dobre možnosti, da bo dosegel 
svoj cilj.

Pobrateni I. ligaš Olimpija 
igral s SAK

SAK — Olimpija Ljubljana 0:0
SAK: Dalanovič (46. Oraže), Štern, A. Sadjak, 
F. Sadjak, če rtov, Galo, Urank, M. Sadjak, Velik. 
Jovičevič (60. VVieser), Blajs (46. Luschnig)

Novi jugoslovanski I. ligaš Olimpija 
Ljubljana je prišel s celotnim 
moštvom na prijateljsko tekmo v 
Dobrlo vas in se pomeril s pobrate
nim klubom SAK. Čeprav ima Olimpi
ja danes spet odlično moštvo, so mo
rali Ljubljančani spoznati, da so časi 
mimo, ko je SAK na teh tradicional
nih srečanjih dobil 10 golov in je na 
koncu smel dati še častnega. Marjan 
Sadjak je imel pred nogami celo 
zmagoviti gol, toda je le za las zgre

šil. Na vsak način se je SAK odlično 
predstavil svojim navijačem.

Brnca/Furnitz — SAK 1:3 (1:2)
Goli: Fertaler oz. Sadjak, Urank in 

Blajs. Že dan po tekmi proti Olimpiji 
je SAK premagal Brnco, ki je dan po
prej le z 1:2 podlegla celovški Austri- 
ji. Trener Brnce je direktor Jože 
Gallob.

Slovenski etletski klub — Novi igralci: Richard Urank 
(VOEST), Marjan Sadjak (Dobrla vas), Milan Oraže (DSG Sele), Marjan Velik 
(Treibach), Igor Ogris (Austrla)

Odšli so: Mihi Kunčič (Sturm G raz), VVerner Gorenschek, Pepi Pasterk 
(Dobrla vas), Jože Gregorič, Janko Smrečnik (Globasnica), dr. Ivan Ramšak, 
Christian Eberwein (Šmihel).

Odjavljen: Nobeden.
Kader: Ljubiša Dalanovič, Milan Oraže; Peter Štern, Alois Sadjak, Franc Sad

jak, Aleksander Čertov, MihaKreutz, Marko VVieser; Marjan Sadjak, ErwinGalo, 
Richard Urank, Marjan Velik, Mladen Jovičevič; Arthur Hanser, Richard Bur
ger, Tonči Blajs, Manfred Luschnig, Marjan Florjančič, Igor Ogris. — Trener: 
Lojze Jagodič. Sekcijski vodja: Albin VValdhauser. Sponzor: Zveza-Bank.

Za dr.
Ivana 
Ramšaka 
sta se SAK 
in Pliberk 
že domeni
la — toda 
potem je 
prišel 
NJETiz 
Pliberka in 
Ivan ne 
sme igrati.

SAK se je odpovedal vsem de
narnim zahtevam, zato pa bi Pli
berk v znak dobrega sodelovanja 
pozdravil SAK v slovenščini. S 
tem se je strinjalo tudi novo 
vodstvo Liesnig/Paulitsch, toda 
kratko pred koncem transferne
ga roka je prišel iz Pliberka le tisti 
„NJET“, ki je potem onemogočil 
transfer. Zato se je Ramšak po
tem odločil za Šmihel, ki je Ivana 
seveda rade volje vzel.

Predstavnika Pliberka (Lies
nig/Paulitsch) in predstavnika 
SAK (dr. G rile/Kumer) pa so se

Dr. Ivan Ramšak 
zdaj v Šmihelu

SAK in SVG Pliberk sta se za dr. 
Ramšaka zadnji transferni dan 
zelo dolgo pogajala in našla re
šitev, ki bi omogočila, da bi Ivan 
lahko igral in treniral v Pliberku.

domenili, da bodo v bodoče so
delovali skupaj in iskali v bodoče 
tudi skupne rešitve. Prvi korak je

Manfred 
Hober se 
je odjavil 

in zdaj ho
če eno leto 
stati. V Pli

berku pa 
so užalje
ni, ker ne 

odobrava
jo Robar

jevega 
zadržanja.

bil že skoraj storjen, manjkalo pa 
je pri nekaterih v ozadju le še del 
dobre volje.

SVG Pliberk. Novi igralci: Manfred Nabernik (Žitara vas),
Hannes Ratz (Velikovec), Robert Knauder (Šentpavel), Konig (Rankvveil), 
Armin Feldbacher (Labod), VValter Krausler (Šmihel), Kurt Urnik (Ruda), 
Gottfried VVarasch (Velikovec), Thomas VVuntschek (ASV). Odšli so: Mal- 
leg (Šentvid), Rossmann (Ruda), Matschek, Jammer, Grobelnik (Šmihel), 
Schlinder (Metlova), H. Hober (WAC). Odjavljen: Manfred Hober.
Kader: Hannes Matschek, Hannes Ratz; Karl Liesnig, VVilli Hutter, Zvone 
Terčič, Christian Lopinsky, Albin Dlopst, Christian VVolbl, Kurt Urnik, Ro
bert Knauder, VValter Krausler, Manfred Habernik, Armin Feldbacher, Ro
bert Škof, Gottfried VVarasch, Gunther Pachoinig, Clemens VVriesnig, VVer- 
ner Kotnik, Konig. Trener: dr. Ivan Ramšak; sekcijski vodja: Franc Pau- 
litsch. Sponzor: Raika Pliberk.



Slovenski ________
Iz te hiše v Kozlozu na desnem obrežju reke Žile 

je izšel Grafenauerjev rod.
na obisku v Zilski dolini Študenti so obiskali tudi grob voditelja Slovencev 

Franca Grafenauerja.

tf leh kraiih tudi govorijo slovensko
Postaj je bilo več. Študenti 

so spoznali precej krajev in 
osebnosti Zilske doline od 
Straje vasi pa do Šmohora. Na 
Zilski Bistrici so se v petek zve
čer (14. julija) srečali z doma
čini. Med temi je bil tudi novi 
tajnik NSKS mag. Marjan Pipp. 
Topel dom v teh treh dneh od 
petka do nedelje je bil Popotni- 
gov dom na Zilski Bistrici. Od 
tod so vsak dan odhajali na 
različne kulturno-zgodovinske 
kraje in se srečavali z osebami, 
ki so jim tako z besedami ali že 
z navzočnostjo samo izpriče
vale, da ljudje v teh krajih tudi 
govorijo slovensko. Prijetno je 
bilo gotovo srečanje pri Mež
narjev! družini v Dulah, kjer je 
štiri deklet pazilo na peto, ne
kaj dni staro sestrico, hčerko 
Antona in Hilde Gotthardt.

Študenti so se ustavili tudi 
na znamenitih krajih. Na des
nem obrežju Žile je zaselek 
Kozloz, kraj, od koder izhaja 
Grafenauerjev rod. Ta zaselek 
pa je tudi vzgledno zrcalo te
danje kmečke arhitekture. Od 
tod jih je pot vodila na poko
pališče na Brdo, na grob slo
venskega parlamentarca in vo
ditelja Slovencev Franca Grafe
nauerja. Zlomljeni stebrer na 
Grafenauerjevem grobu pa ni
kakor ne more biti simbol za 
slovenstvo v Zilski dolini. O tem 
so se študentje lahko prepričali 
ne le v spoznavanju krajev od 
koder izhajajo odlične osebno
sti, ki so krepile razvoj sloven
skega naroda, ampak tudi v 
srečanju z ljudmi. V Potočah,

Tokratni obisk slovenskih 
študentov je veljal rojakom 
v Zilski dolini. V prejšnjih 
dveh letih so 
študenti obis
kali Rož in 
Podjuno. Te
daj so prive- 
sili nemškim 
krajevnim 
napisom 
dvojezičnih 
krajev tudi 
slovensko 
oznako kraja.
V Zilsko doli
no pa SO tri- Andrej

je študentje (Milan Piko, Pe
ter Krištof in Gabrijel Hri
bar) prišli, da „vidijo obraze 

ljudi“, ki v 
Zilski dolini 

govorijo slo
vensko. Po 
Zilski dolini 
je študente 

skoraj tri 
dni vodil 

profesor na 
Zvezni gim

naziji za 
Slovence, 

mag. Urban 
Moritsch Popotnig.

zadnji vasi pred Šmohorom, 
kjer je slovenska beseda še 
prisotna, so se srečali z Grev- 
ževimi, družino Rogi.

Zanimivih postaj je bilo sicer 
še več, gotovo pa je študente 
presenetil univ. prof. Andrej 
Moritsch. Moritsch sam se je 
spominjal na počitniške se
stanke, ki jih je on doživljal kot 
študent na celovškem učite
ljišču. „Ti sestanki so bili tedaj 
skoraj obvezni. Če nisi šel, so 
te gledali bolj postrani."

V pogovoru s študenti je An
drej Moritsch spregovoril tudi o 
nepojmljivem absurdu, ki ga v 
svoji domači vasi Pašišče ved
no znova doživlja. Starejši ljud
je mu v slovenskem narečju 
pravijo: ..Slovenci so tako dolgo 
zganjali, da so nam vzeli jezik". 
Moritsch ugotavlja, da imajo ti

ljudje potrebo, da govorijo v 
slovenskem narečju. „ Imajo 
etično identiteto, ne pa politič
no. Ta absurd bi moral pripeljati 
do drugega pojmovanja vsega 
tega, k čemur pravimo narodna 
zavest." Spraševal se je tudi, 
kaj dandanes pomeni pojem 
Slovenec in Nemec, ali na Ko
roškem sploh obstoja ločitev v 
Nemce in Slovence.

Zato je predlagal, da je treba 
na Koroškem „izčrtati pozitiven 
odnos do obeh jezikov". Naj
večjo oviro za nadaljnji razvoj 
do boljših odnosov med obema 
narodoma vidi največjo oviro v 
emocionalnosti. „Na Koroškem 
sploh ni možno pametno govo
riti, ker obe narodni skupnosti 
takoj emocionalizirata". Glede 
privešanja slovenskih oznak na 
nemške krajevne napise, pa je 
mnenja, da bi bila to politična

akcija. „To pa je naše ljudi že 
zmeraj odbijalo."

O tem, zakaj bo treba na 
novo definirati pojem nacional
ne zavesti pa takole razmišlja: 
„Ne smemo misliti, da je nacio
nalna zavest za človeka prvi 
kriterij. Človek živi od česar 
drugega. Za nas je važno, da 
bi ohranili tisto domačo regio
nalno identiteto. Ljudje morajo 
spoštovati svojo regionalno 
identiteto. Priti moramo proč 
od nacionalnega centralizma." 
Ironično pa je Andrej Moritsch 
dodal, da je morebitna nazad- 
njaškost, o kateri se v zvezi z 
Zilani govori že napredno 
gledanje.

Študenti, pa čeprav jih je bilo 
bolj malo, so v Zilski dolini vi
deli marsikaj. Tudi to so v pogo
vorih z domačini morali ugoto
viti, da rojaki v Zilski dolini ne 
želijo biti osrečeni s slovenski
mi pripisi k nemškim krajevnim 
napisom. Prepričali pa so se 
lahko o gostoljubnosti teh roja
kov. Povsod so bili lepo spreje
ti, največkrat so jim domačini 
ponudili zilsko specialiteto, za
seko pa še kakšno kapljico 
mošta. Škoda le, da se tega 
srečanja z rojaki v Zilski dolini 
ni udeležilo več študentov.

Na tem mestu pa je treba 
ugotoviti, da bi bilo srečanje ro
jakov v Zilski dolini s študenti, 
ki bi privesili na nemške krajev
ne napise še slovenske vseka
kor manj prijetno. Tako so Zila
ni spoznali študente kot prijet
ne pogovorne partnerje.

Vincenc Gotthardt


